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اقتصادی

پایان دولت  اقتصادی در  بانک مرکزی، علایم  قائم مقام 
یازدهم را حاکی از بازگشت اقتصاد به مسیر سلامت دانست و 
گفت: اقتصاد ایران در سال گذشته رشد بی نظیری را تجربه 
کرده و در کنار آن دستیابی به تورم تک رقمی در پایان سال 
گذشته و ثبات نسبی در نرخ ارز، همگی حاکی از پیش بینی 

پذیری بیشتر اقتصاد و توان بالای آن است. 
اکبر کمیجانی در جلسه با نمایندگان صندوق بین المللی 
پول )staff visit( و بحث و بررسی برای تهیه گزارش آتی 
ماده 4 صندوق بین المللی پول که با حضور مقامات بانک 
دارایی، مرکز  و  اقتصادی  امور  مرکزی، کارشناسان وزارت 
پژوهش های مجلس و  سازمان مدیریت و برنامه ریزی برگزار 
شد، با اشاره به آخرین تحولات اقتصاد ایران گفت:  در شروع 
تورمی،  رکود  با  ایران  اقتصادی  یازدهم شرایط  دولت  کار 
بیکاری و کسری بودجه مواجه بود. در آن زمان ایران نرخ 
رشد اقتصادی منفی در سال های 91 و 92 و تورم در سطوح 
40 درصد درتابستان سال 92 را تجربه می کرد. که البته 
این شرایط با سیاست های اتخاذ شده توسط دولت یازدهم 
تعدیل شد. وی افزود: خوشبختانه در پایان دولت یازدهم 
تصویر اقتصاد کلان نسبت به آغاز دوره کاملًا متحول شده 
است و اقتصاد با سلامت نسبی بهتر و با عملکرد بسیار رضایت 
بخش بیشتر متغیرهای اقتصاد کلان به روند بهبود خود ادامه 
می دهد. کمیجانی نرخ ارز را نسبتاً مناسب و پایدار ارزیابی 
کرد و گفت: ثبات نرخ ارز یکی از اصلی ترین مسائل مدنظر 
بانک مرکزی بوده و اکنون از این نرخ از نوسانات سال های 
آغاز به کار دولت یازدهم فاصله گرفته است. به گفته وی با 
آغاز مذاکرات هسته ای و نیز شکل گرفتن انتظارات مثبت و 
به کمک مجموعه ای از سیاست های اقتصادی این نرخ رو به 

کاهش گذاشته و به سمت ثبات پیش رفته است. 
مقام مسئول بانک مرکزی علایم اقتصادی در پایان دولت 
یازدهم را حاکی از بازگشت اقتصاد به مسیر سلامت دانست 
و گفت: رشد اقتصادی سال گذشته در نوع خود در سطح 
جهانی بالاترین بوده و البته نمی توان از تأثیر و نقش نفت 
چشم پوشی کرد. در کنار این امر تورم تک رقمی و ثبات 
نسبی در نرخ ارز، حکایت از پیش بینی پذیری بیشتر اقتصاد 

و توان بالای آن دارد.  وی اصلاح نظام بانکی را یکی از اصلی 
ترین و مهم ترین سیاست های کلان بانک مرکزی عنوان 
کرد و گفت: اصلاح کیفیت دارایی بانک ها، نظم دادن به 
بدهی های دولت و شرکت های تابعه آن به نظام بانکی، در 
زمره مهم ترین سیاست های کلان دولت و بانک مرکزی 
است. خوشبختانه در این مسیر و به منظور بهبود شرایط 
است؛  شده  گرفته  پیش  در  هایی  سیاست  ایران،  اقتصاد 
برای مثال، در تبصره 35 اصلاح قانون بودجه سال 1395 
های  دارایی  ارزیابی  تجدید  از  درآمدهای حاصل  از محل 
خارجی بانک مرکزی، این امکان فراهم شد اصلاحاتی برای 
افزایش توان سرمایه ای بانک ها و ساماندهی بدهی دولت 
انجام شود و گامی مهم برای اصلاح نظام بانکی در ارتقای 
کیفیت دارایی ها و بدهی های ترازنامه ای بانک ها برداشته 
شود. قائم مقام بانک مرکزی دستیابی به نرخ تک رقمی تورم 
را از دستاوردهای بزرگ دولت یازدهم خواند و گفت: تورم 
تک رقمی را از ماه های آغازین سال 95 تجربه کردیم که 
این مهم همچنان ادامه دارد و امیدواریم تا پایان سال جاری 
تورم از دامنه تک رقمی چندان فاصله نگیرد. کمیجانی نقش 

بانک مرکزی را در هدایت نرخ سود بانکی موثر ارزیابی کرد و 
گفت: از یازدهم شهریور ماه و با ارایه بسته جامع و دقیق برای 
اصلاح نرخ سود بانکی اکنون شاهد اجرای این بسته سیاست 
پولی هستیم و براساس بازرسی های اولیه به عمل آمده از 
سوی بانک مرکزی، بانک ها به نرخ های مصوب شورای پول 

واعتبار پایبند بوده اند.
وی با اشاره به سایر سیاست های بانک مرکزی همسو با 
سیاست های کاهش نرخ سود بانکی، اظهار کرد: در راستای 
برای  سود  های  نرخ  ساماندهی  بانکی،  سود  نرخ  کاهش 
اوراق بدهی، ساماندهی اضافه برداشت بانک ها، تعمیق بازار 
بین بانکی برای تأمین نیازهای کوتاه مدت بانک ها و نیز 
در  فروش خودروها،  پیش  مشارکت  نرخ سود  ساماندهی 

دستور کار قرار گرفته است.
**قدردانی نمایندگان صندوق بین المللی پول از 

ساماندهی فعالیت غیرمجازها
همچنین »کاترینا پرفیلد«، رییس هیأت صندوق بین المللی 
پول، با اشاره به رشد اقتصادی 12.5 درصدی ایران در سال 
گذشته و بازسازی شرایط رو به جلو اقتصاد ایران گفت: این 

نرخ رشد یکی از بالاترین نرخ های رشد اقتصادی در جهان 
است، اما همچنان نیاز است بخش غیرنفتی بهبود یابد. هدف 
ما از تهیه گزارش ماده 4 ارایه نظرهای کارشناسی به منظور 
فراهم آمدن شرایط مناسب اقتصادی و تحقق رشد و توسعه 
برای همگان است. به گفته وی، در گزارش سال گذشته 
تمرکز بر پایداری شاخصه های مهم اقتصادی مانند تورم، 
بسیار حایز اهمیت بود. نرخ تورم ایران نیز در سال گذشته 
9درصد بود که کمترین میزان خود در 25 سال گذشته 
بوده است. وی با بیان اینکه برای بهبود رشد اقتصادی، ثبات 
و پایداری در شاخص های اقتصادی ضروری است، گفت: 
همگام با ثبات در شاخص های اقتصاد کلان مانند نرخ تورم 
و نرخ ارز، باید اصلاحاتی در حوزه های بانکی و مالی، بازار کار 

و قوانین انجام شود.
اقدامات  به  اشاره  با  پول  المللی  بین  صندوق  نماینده 
انجام شده در جهت ساماندهی موسسات غیرمجاز گفت: 
خوشبختانه امروز شاهد اقدامات خوبی درباره ساماندهی این 
موسسات هستیم، نباید اجازه داد این موسسات به رقبای 
ادامه  بانک ها تبدیل شوند، امیدواریم این روند همچنان 
یابد. اصلاح ساختار نظام بانکی، افزایش قدرت نظارت بانک 
مرکزی، ارایه راهکارها وشیوه هایی برای یکسان سازی نرخ 
ارز، ساماندهی مطالبات غیرجاری و نکاتی درباره رشد تولید 
ناخالص داخلی غیرنفتی، از جمله موضوعات طرح شده در 
این جلسه بود. گفتنی است همه ساله هیأتی از صندوق 
بین المللی پول به کشورهای عضو سفر می کند و مسایل 
اقتصادی و بازارهای مالی را در سطح کلان مورد ارزیابی قرار 
می دهد. این هیات سیاست های کوتاه مدت،  میان مدت و 
بلندمدتی را که بانک مرکزی و دولت در دستور کار دارند، 
ارزیابی می کند. در نهایت نتایج این بررسی ها در قالب 
گزارش موسوم به گزارش ماده 4 صندوق بین المللی پول 
ارایه می شود. دیدار امروز با هدف به روز رسانی و کسب 
اطلاع از آخرین شرایط اقتصاد ایران و سیاست های اقتصادی 
و نیز جهت گیری های اقتصادی و پولی و بانکی در دولت 
انجام شد. این گزارش در ماه دسامبر سال 2017  جدید 

میلادی )آذر - دی96( منتشر می شود.

قائم مقام بانک مرکزی:

 اقتصاد ایران در مسیر بازگشت به سلامت است 
مدیرعامل بانک ملی ایران اعلام کرد 

تخصیص 270میلیارد ریال تخصیص برای 
پرداخت معوقات کارگران اراکی 

مدیرعامل بانک ملی ایران اعلام کرد این بانک به همراه بانک تجارت 270میلیارد 
ریال برای حل مشکلات کارگران شرکت های آذرآب و هپکو اراک و پرداخت معوقات 

آنان تخصیص دادند. 
به گزارش ایرنا، پس از اعتراض کارگران شرکت های آذرآب و هپکو اراک نسبت 
به تاخیر در پرداخت مطالبات خود، چهارشنبه )پنجم مهرماه( وزیر تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی به این شهر رفت تا به موضوع رسیدگی کند.
»علی ربیعی« همان روز در گفت و گو با ایرنا اعلام کرد: پرداخت معوقات کارگران 
شرکت صنایع آذرآب اراک از فردا )پنجشنبه( آغاز می شود.ربیعی افزود: بر این اساس، 

شرکت صنایع آذرآب به چرخه تولید باز می گردد.
وی ادامه داد: سرپرست جدید شرکت صنایع آذرآب با هماهنگی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت معرفی و بلافاصله در جمع کارکنان این شرکت حاضر شد و ضمن 
بازدید از خطوط تولیدی این شرکت، برنامه های تخصصی و مدون خود را برای 
کارگران تشریح کرد. این مسوول بیان کرد: مدیریت جدید این شرکت موظف شد 
برنامه ریزی های مدون برای تولید با کیفیت، جذب مشتری و ارتباط تنگاتنگ با 

مشتریان پیشین این شرکت برای بقای آذرآب را در دستور کار خود قرار دهد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی همچنین در جمع کارگران هپکو گفت: بحث 
معوقات کارگران هپکو حل و فصل شد اما نه به قیمت فروش زمین این شرکت، بلکه 
رایزنی های زیادی با مدیران عامل بانک های ملی و کشاورزی صورت گرفت تا منابع 

مالی مورد نیاز تامین شد.
وی تاکید کرد: اعتباراتی که برای پرداخت معوقات کارگران تزریق می شود، زیر 
نظارت جدی خواهد بود و هپکو باید ادامه حیات اقتصادی داشته باشد.در همین پیوند 
مدیرعامل بانک ملی ایران شامگاه پنجشنبه اعلام کرد: پیرو دستور رییس جمهوری 
و تاکید وزیر اموراقتصادی و دارایی برای حل مشکلات کارگری شرکت های آذرآب 
و هپکو، همین روز )پنجشنبه( بانک ملی ایران 20 میلیارد ریال برای شرکت آذرآب 
و بانک تجارت 70 میلیارد ریال برای شرکت هپکو اختصاص دادند که پرداخت شد.

به نوشته تارنمای بانک ملی ایران، »محمدرضا حسین زاده« گفت: استاندار مرکزی 
نیز اعلام کرده است عصر پنجشنبه بخشی از معوقات کارگران شرکت های هپکو و 

آذرآب به حساب آنها واریز شد.
وی تاکید کرد با وجود زمان بسیار کم و پایان ساعت اداری و همچنین تعطیلی 
سیستم بانکی همکاری خوبی برای اجرای این مصوبه از سوی بانک ملی ایران صورت 

گرفت.
برپایه خبری که عصر پنجشنبه در تارنمای بانک تجارت منتشر شد، »محمدابراهیم 
مقدم« مدیرعامل این بانک تخصیص 70 میلیارد ریال تسهیلات برای پرداخت 
مطالبات معوق کارگران مجتمع صنعتی هپکو اراک را تایید کرد.وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی نیز در سفر به اراک تاکید کرد هپکو 50 ساله در برخی بخش ها به 

نوسازی تجهیزات نیاز دارد.
ربیعی گفت: بخشی از قراردادهای خرید برای شرکت هپکو به امضای سه وزیر 
کشور، صنعت، معدن و تجارت و راه و شهرسازی رسیده و تامین مالی آن مانده 
است که از محل مدیریت بحران در حال پیگیری است و چهارشنبه هفته آینده برای 
تصویب به هیات دولت می رود.وی عنوان کرد: ارزش این قرارداد 20 هزار میلیارد ریال 
است که همین یک قرارداد حدود چهار تا پنج سال برای شرکت هپکو کار ایجاد می 
کند.وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: هپکو باید به سمت پلاک گذاری حرکت 
کند؛ زیرا تحقق این امر یکی از راه هایی است که سبب می شود ماشین آلات تولیدی 

این شرکت، وارد کشور نشود.

هشتمین و نهمین هواپیمای برجامی 
وارد کشورشد 

 دو فروند هواپیمای ATR72 سری 600 فرانسه صبح روز پنجشنبه در فرودگاه 
مهرآباد تهران به زمین نشست.

  مراسم ورود پنجمین و ششمین فروند از هواپیماهای ATR72 سری 600 در 
آشیانه هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران با حضور مسئولان و دست اندرکاران صنعت 

حمل و نقل هوایی در فرودگاه مهرآباد برگزار شد.
با ورود این دو هواپیمای ATR72 سری 600 به کشور، پنجمین و ششمین فروند 
از این نوع هواپیماها، پروازهای عملیاتی خود را در مسیرهای داخلی ایران ایر در 

مسیرهای کوتاه برد آغاز می کند.
به گزارش ایرنا، با اجرایی شدن برجام و لغو تحریم های ظالمانه و با امضای قرارداد 
 ،ATR خرید 200 فروند هواپیما توسط ایران ایر با شرکت های ایرباس ، بوئینگ و
تاکنون 3 فروند هواپیمای ایرباس و 4 فروند هواپیمای ATR72 سری 600 وارد 
کشور شده و با ورود این دو فروند هواپیما، هشتمین و نهمین هواپیمای برجامی وارد 
کشور می شود. در پی توافق برجام و لغو تحریم ها قرارداد خرید 20 فروند هواپیمای 
ATR72 سری 600 بین هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران ' هما ' و شرکت ایتالیایی 

- فرانسوی ATR به امضا رسید 
نخستین هواپیمای ATR72-600 در سال 2010 تحویل مشتری شد و این 
هواپیما منطبق با آخرین تکنولوژی و جدیدترین سیستم های رفاهی و ایمنی در 

صنعت هواپیمایی جهان هم اکنون در حال پرواز است.
مدل سفارشی ایران ایر قادر است 70 نفر را تا مسافت 1528 کیلومتر جا به جا کند 
و به خاطر استفاده از موتورهای ملخی بسیار کم مصرف، ایمن و پیشرفته هزینه های 

عملیاتی آن به شدت پایین و مقرون به صرفه است.
این هواپیما قادر است در تمام شرایط جوی پرواز کند و به دلیل مجهز بودن کابین 
خلبان به نمایشگرهای بسیار پیشرفته امکان فرود در سخت ترین شرایط جوی را نیز 
دارد. این مدل و مدل های قبلی سالیان زیادی است که در کشورهای مختلف دنیا از 
آمریکا و قلب اروپا تا خاور دور مورد استفاده شرکت های مختلف هوایی قرار گرفته و 
ایران ایر در تلاش است بخشی از ناوگان کوتاه برد خود را با این هواپیماها نوسازی کند. 
لزوم توجه به قابلیت پرواز در هر شرایط جوی با توجه به چهارفصل بودن کشورمان 
حقیقتی غیر قابل انکار است و هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران با در نظر گرفتن 
تمام مسایل فنی، اقتصادی و صنعتی این هواپیماها را برای ناوگان خود انتخاب کرده 
است. کابین خلبان این هواپیما از نوع شیشه ای )Glass Cockpit( است و از نظر 
فنی و امکانات نمایشگرها، سیستم های الکتریکی و سایر مسایل فنی شباهت هایی 
با هواپیمای پیشرفته ایرباس A350 دارد که قرار است 16 فروند از اینایرباسها توسط 
ایران ایر خریداری شود.  موتور های ملخی که در این هواپیما به کار گرفته شده اند 
 PW127M توسط شرکت پرآوازه کانادایی پرت اند ویتنی ساخته شدند و از نوع
هستند که می تواند قدرتی معادل 2750 اسب بخار نیرو برای پروازهای ایمن این 

هواپیما تولید کند.

رئیس اتحادیه مشاوران املاک کشور: 

قیمت مسکن در نیمه دوم سال متناسب با تورم 
افزایش می یابد 

رئیس اتحادیه مشاوران املاک کشور گفت: با رونق بازار مسکن به احتمال زیاد 
شاهد افزایش 10 درصدی قیمت ها در نیمه دوم سال جاری در حوزه معاملات 

مسکن خواهیم بود. 
حسام عقبایی افزود: آمارها از افزایش معاملات خرید و فروش مسکن در نیمه 
دوم سال جاری و افزایش نسبی قیمت ها در محدوده نرخ تورم حکایت دارد.وی 
اظهارداشت: صنعت ساختمان و مسکن 40 درصد اقتصاد ملی را به خود اختصاص 
داده است و با توجه به امن بودن سرمایه گذاری در حوزه مسکن، ممکن است افراد 
بیشتری در این بخش سرمایه گذاری کنند. رئیس اتحادیه مشاوران املاک کشور 
یادآور شد: در نیمه دوم امسال شاهد رونق تدریجی بازار معاملات مسکن خواهیم 
بود، هرچند که ممکن است که بخشی از سرمایه ها در سایر حوزه کسب و کار و به 
خصوص سپرده های بانکی به سمت و سوق بازار مسکن حرکت کند.به گزارش ایرنا، 
با محدود شدن فروش تراکم توسط شهرداری تهران، بازار مسکن به این محدودیت 
واکنشی نشان نداده و بازار همچنان وضعیت عادی خود را دارد.با این حال طبق 
گزارش میدانی خبرنگار ایرنا هر چند که تغییر ضوابط و مقررات تراکم فروشی ممکن 
است بر قیمت بازار مسکن تاثیرگذار باشد، اما وجود خانه های خالی در شهر تهران 
مانع افزایش قیمت ها و کمبود مسکن در بازار شده و شاهد افزایش 9 تا 4 درصدی 
قیمت ها در برخی از مناطق شهر تهران با توجه به افزایش قیمت برخی از مصالح 
ساختمانی هستیم.همچنین قیمت های اجاره مسکن در مناطق مختلف شهری 
تهران حاکی است که در برخی از مناطق شهری بیش از 20 درصد و در برخی از 
مناطق شاهد افزایش قیمت اجاره بها بین 10 تا 15 درصدی در 2 و یا 3 ماه اخیر 
بوده ایم که خانواده ها معمولا در این ماه ها واحدهای استیجاره ای خود را جابجا می 
کنند.آمارها نشان می دهد که اکنون بیش از 2 میلیون و 600 هزار واحد مسکونی 
در کشور خالی مانده که بیش از 500 هزار واحد آن در استان تهران است و بیش از 
2 میلیون و 100 هزار واحد مسکونی نیز به عنوان خانه دوم در اختیار افراد در مناطق 

مختلف شهری و روستایی قراردارد.

شریعتمداری در نشست مشترک با آخوندی؛

ضرورت انتقال حمل بار از »جاده ای« به »ریلی« 
وزیر صنعت گفت: انتقال حمل و نقل جاده ای تولیدات معادن و صنایع معدنی و 
صنعتی به حمل ریلی، کاری ملی است و نیاز به پروژه های مشترک با وزارت راه و 

شهرسازی دارد.
محمد شریعتمداری در نشست مشترک با وزیر راه و شهرسازی افزود: انتقال حمل 
و نقل صنعتی و معدنی از جاده به ریل راهبرد نظام است و باید برای انجام این هدف 

برنامه مشترکی با وزارت راه و شهر سازی داشته باشیم. 
وی تصریح کرد: طی برنامه ای باید میزان رشد حوزه های صنعت و معدن و تجارت 
مشخص شده و آهنگ رشد سهم حمل و نقل ریلی نیز مشخص شود.شریعتمداری 
تاکید کرد: در این زمینه باید قیمت سوخت اصلاح شود و حمل و نقل جاده ای و نیز 
شخصی بار نسبت به ریلی گران تر باشد.وی با بیان اینکه در برنامه مشترک و تغییر 
حمل و نقل از جاده ای به ریلی در معدن و صنایع معدنی و صنعتی بنگاه های دولتی 
بیش از همه اجبار خواهند داشت افزود: باید منافع ملی را در نظر گرفت و اینکه اقتصاد 
ملی از این تصمیم منتفع می شودوزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه با تاکید بر 
حمایت از ساخت داخل افزود: حمایت از تولید ملی و ساخت داخل و استفاده از 
ظرفیت واردات برای توسعه ساخت داخل در حوزه های مربوط به راه و جاده به شرط 
فراهم بودن ظرفیت واقعی برای برآورده کردن نیاز داخل، منوط به اراده و خواست 
و حمایت وزارت راه و شهر سازی استوی افزود: ساخت و اجرای مسیر ریلی برای 
حمل بار با اولویت آغاز از بنگاههای بزرگ باید اجرا و بخشی از کار تا پایان سال باید 
انجام شود.در این نشست همچنین وزیر راه و شهرسازی گفت: در حال حاضر سهم 
جابجایی مسافری در کلان شهر تهران از طریق ریل تنها 2 درصد و سهم حمل و 
نقل جاده ای 98 درصد و به طور میانگین این سهم در کشور کمتر از 10 درصد است.
آخوندی با تاکید بر تغییر رفت و آمد از جاده به ریل افزود: باید حمل و نقل را چه در 
بخش مسافری و چه بار از خودرو پایه بودن به سمت ریل پایه بودن هدایت کنیم و 
برای انتقال 20 میلیون تن بار از طریق ریل، نیاز به 250 کیلیومتر مسیر ریلی داریم.
وی تصریح کرد: حد اقل 3 برنامه ملی باید در این زمینه اجرا شود و 2 دهه باید در 
این زمینه کار کنیم. اخوندی سهم حمل و نقل سالانه کالاهای معدنی از طریق ریل 
را در حال حاضر 25 میلیون تن اعلام کرد و افزود: این در حالی است که معادل 20.5 
میلیون تن ظرفیت انتقال از سهم جاده ای به ریلی وجود دارد و هدفگذاری برنامه 
ششم سهم 30 درصدی حمل و نقل بار از طریق ریلی و اهداف کلان وزارت راه و شهر 
سازی سهم 56 درصدی است.وی پیشنهاد کرد کمیته مشترکی به منظور ارائه نظر و 
جمع بندی آن در خصوص توسعه حمل و نقل ریلی بار بین وزارت راه و شهرسازی و 

وزارت صنعت، معدن و تجارت تشکیل شود تا تصمیمات اجرایی اتخاذ گردد.

جزئیات حقوقی کارکنان در سال ۹7
پیش بینی دولت در بودجه سال آینده برای افزایش حقوق کارکنان تا پنج درصد است.

بینی منابع و مصارف  برای پیش  بودجه  ابلاغ بخشنامه  با  ایسنا،  به گزارش 
دستگاه های اجرایی در سال آینده سازمان برنامه و بودجه در ضوابط مالی تکلیف 
کرده تا دستگاه های اجرایی میزان افزایش حقوق را تا پنج درصد پیش بینی کنند. 
دستگاههایی که بودجه خود را بر اساس بودجه ریزی بژمبتنی بر عملکرد تهیه 
می کنند می توانند معادل پنج درصد از محل صرفه جویی و اجرای این نوع از بودجه 

ریزی به عنوان سایر پرداختی ها پیش بینی و برای حقوق پیش بینی کنند..
باید یادآور شد که پنج درصد برای میزان افزایش حقوق براساس پیش بینی اولیه 
بوده و در نهایت باید به تصویب هیات وزیران رسیده و در قالب لایحه بودجه به 
مجلس ارائه شود.  در حالی درصد افزایش حقوق متناسب با نرخ تورم تعیین می شود 
که همزمان با روند کاهشی نرخ تورم در اولین  بودجه دولت یازدهم، درصد افزایش 
حقوق 20 درصد در سال 1393، 14 درصد سال 1394، 12 درصد در سال 1395 
و 10 درصد برای سال جاری بوده است. در حال حاضر نرخ تورم کمتر از 10 درصد و 
تا هشت درصد از سوی مرکز آمار و 9.9 درصد از سوی بانک مرکزی اعلام شده است.
همچنین روند تغییرات حقوقی در چند سال اخیر نشان می دهد که حداقل حقوق 
کار کنان از 490 هزار تومان در سال 1392 به یک میلیون و 35 هزار تومان در سال 
جاری رسیده است. متوسط حقوق نیز از یک میلیون و 470 هزار تومان به دو میلیون 
و 970 هزار تومان افزایش یافته است. اما در رابطه با میزان افزایش حقوق و دستمزد 
مشمولین  قانون کار نیز پنج درصد تعیین شده است و رقم قطعی آن باید به تصویب 

شورای عالی کار برسد.
طبق ضوابط مالی بودجه سال آینده، سقف اعتبار مربوط به سرانه کارکنان  حداکثر 
معادل اعتبار اضافه کار سال جاری خواهد بود و تغییری نخواهد داشت.دستگاه ها باید 
اعتبار پاداش پایان خدمت و مانده مرخصی پرداخت نشده بازنشستگان در سال آینده 

و مطالبات بازنشستگان سنوات قبل را پیش بینی کنند.

سرپرست هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران گفت: طبق برنامه 
از پیش تعیین شده هواپیماهای ATR قابل بهره برداری سریع 
هستند و منابع مالی خرید این هواپیماها از فاینانس ها و منابع 

داخلی تامین می شود. 
'فرزانه شرفبافی' روز پنجشنبه در مراسم ورود دو فروند هواپیمای 
ATR72 سری 600 فرانسه در فرودگاه مهرآباد تهران در نشست 
خبری افزود: تا کنون 6 فروند هواپیمای ATR وارد کشور شده و 
علیرغم تمایل فاینانس های خارجی به دنبال منابع داخلی هستیم.

وی در خصوص تامین منابع هواپیماهای ایرباس و بوئینگ گفت: 
در تامین منابع مالی این هواپیماها از فاینانس های خارجی استفاده 
می کنیم و مذاکراتی با کشورها داشتیم و در حال بررسی روش 

های تامین مالی آنها هستیم.
به گزارش ایرنا، با ورود دو هواپیمای ATR72 سری 600 به 
کشور، پنجمین و ششمین فروند از این نوع هواپیماها، پروازهای 

عملیاتی خود را در مسیرهای داخلی ایران ایر در مسیرهای کوتاه 
برد آغاز می کند.

با اجرایی شدن برجام و لغو تحریم های ظالمانه و با امضای 
قرارداد خرید 200 فروند هواپیما توسط ایران ایر با شرکت های 
ایرباس، بوئینگ و ATR، تاکنون 3 فروند هواپیمای ایرباس و 4 
فروند هواپیمای ATR72 سری 600 وارد کشور شده و با ورود 
این دو فروند هواپیما، هشتمین و نهمین هواپیمای برجامی وارد 

کشور می شود.
** ایران فقط تا پایان ۲۰۱۸ مجوز ورود هواپیما دارد

»میلکو راپولی« مدیر فروش هواپیمای ATR در پاسخ به این 
سوال که برنامه شما در صورت خروج آمریکا از برجام چیست گفت: 
از ابتدای عقد قررداد با جمهوری اسلامی ایران با چالش مجوز خزانه 
داری آمریکا مواجه بودیم اما پارامترهای شفافی وجود دارد که می 
دانیم چگونه حرکت کنیم. وی تصریح کرد: برجام برنامه شفافی 

درخصوص اداره خزانه داری آمریکا دارد و مخاطراتی که در حال 
حاضر با آن مواجه هستیم همچون نخستین روزهای مذاکره است 
اما ما اطمینان داریم که تا حد ممکن می توانیم تحویل هواپیما را 
ادامه دهیم؛ با این آگاهی که با وجود تصمیمات مقامات آمریکایی 

مجبوریم از زوایای مختلف آن را نگاه کنیم.
معاون فروش هواپیما اظهارداشت: ما تا سال 2018 از خزانه 
داری آمریکا مجوز فروش داریم بنابراین فرصت خوبی برای تمام 
هواپیماهای مورد معامله با ایران است و تمام تلاش خود را به کار 
می بندیم تا 20 فروند هواپیما را تا زمان تعیین شده، تحویل دهیم.
سرپرست هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران نیز در ادامه این 
نشست گفت: هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران درخصوص خرید 
20 فروند هواپیما با ATR قرارداد قطعی دارد و خرید 20 فروند 
هواپیمای دیگر نیز اختیاری است و در صورت رضایت از محصولات 
، همکاری ما با آنها ادامه می یابد. وی درخصوص پیش پرداخت 

خرید هواپیمای دهم ATR نیز گفت: پرداخت ها برای خرید 
هواپیما طبق برنامه ریزی خواهد بود و هیچ پیش پرداختی صورت 
 ATR نگرفته و بعد از تولید دهمین و یازدهمین هواپیماها که از نوع
است، برای تامین فاینانس آن نیز اقدام می کنیم. شرفبافی با اشاره 
به ویژگی های هواپیماهای ATR، افزود: این هواپیما یکی از بهترین 
هواپیماها برای جغرافیای ایران است و میزان مصرف سوخت و 
آلایندگی آن حداقل است و از سوی دیگر دارای حداکثر ایمنی 

است. 
وی با بیان اینکه بهره برداری این هواپیما ساده است و نیاز 
به تجهیزات زمینی زیادی ندارد گفت: با 50 فرودگاه موجود در 
کشور درصدد هستیم شبکه پروازی بین شهری برای آن در نظر 
بگیریم و در شهرهایی که مسافران کمتر از یکصد نفر دارد مورد 
استفاده قرار گیرد چرا که این هواپیما می تواند 60 تا 70 مسافر 

را جابه جا کند.

سرپرست هما:

برای خرید هواپیماهای ATR از فاینانس های داخلی استفاده می کنیم 
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چاره کار استقلال مربی خارجی است

 نباید در باد این پیروزی خوابید
پیشکسوت آبی ها گفت: استقلال در رشت بهتر از قبل بود اما هنوز هم با شرایط 

ایده آل فاصله دارد و من بعنوان پیشکسوت این تیم انتظار بیشتری از آن دارم.
اکبر کارگرجم در خصوص پیروزی آبی پوشان مقابل سپیدرود در رشت اظهار داشت: 
این پیروزی را به هواداران تبریک می گویم و آن را به فال نیک می گیرم و امیدوارم 
بچه های ما بتوانند در بازی های بعدی این پیروزی ها را تکرار کنند. وی افزود: تیم 
بهتر از قبل بازی کرد اما هنوز نمی تواند هواداران و پیشکسوتانش را راضی نگه دارد. 
اما همین که در این بازی خارج از خانه که چمن مصنوعی هم روی کیفیت آن 
تاثیر گذار بود به پیروزی رسید باید خوشحال بود و امیدوار به این که شرایط تیم در 
هفته های آینده بهتر شود. اما بچه های ما باید بدانند که خوابیدن در باد این پیروزی 
برای گریبان آنها را در بازی های آینده خواهد گرفت. به هیچ وجه نباید در باد این 
پیروزی خوابید.  پیشکسوت استقلال بیان داشت: امیدوارم مسئولین باشگاه هرچه 
سریعتر بتوانند یک گزینه مناسب را برای سرمربیگری این تیم انتخاب کنند. به نظر 
من سرمربی بعدی استقلال باید خارجی باشد. یک مربی خارجی با تجربه و کارنامه 
دار که در حد و اندازه استقلال باشد و بتواند روی عملکرد این تیم تاثیرات زیادی چه 
به صورت کوتاه مدت و چه به صورت بلند مدت داشته باشد. مدافع پیشین آبی ها 
اظهار کرد: چاره کار این تیم فقط مربی خارجی است. به اعتقاد من کروات ها بهترین 
گزینه برای حضور در فوتبال ایران هستند. فرهنگ آنها به فرهنگ ما نزدیک است و 

تجربه هم نشان می دهد کروات ها در فوتبال موفق تر از دیگران بوده اند.

سرمربی سوئد: 

غم انگیز بود اما به تصمیم قدوس احترام 
می گذاریم

ورزش < فوتبال ملی - اندرسون سرمربی تیم ملی سوئد می گوید که به تصمیم 
قدوس احترام می گذارد.

اندرسون سرمربی تیم ملی سوئد در خصوص تصمیم نهایی سامان قدوس برای 
بازی در تیم ملی ایران گفت:» سامان قدوس تصمیمش را گرفت و ایران انتخاب او 
است. این اتفاق غم انگیز است اما به تصمیم سامان قدوس احترام می گذاریم و برایش 

بهترین ها را آرزو می کنیم.«
جان اندرسون پس از مطلع شدن از تصمیم سامان قدوس اظهار داشت: »این مسئله 
روشن است که امیدوار بودیم قدوس تصمیم بگیرد که برای سوئد بازی کند. به 

انتخابش احترام می گذاریم و برای او بهترین آرزوها را می کنیم.« 
سامان قدوس که در اردوی قبلی تیم ملی ایران هم حضور داشت، به تازگی در 
لیست تیم ملی سوئد هم قرار گرفته بود و می بایست بین این دو کشور یکی را برای 
ادامه فوتبال خود در عرصه ملی انتخاب می کرد. او امروز به طور رسمی اعلام کرد 

که ایران را انتخاب کرده.

بازیکن مورد نظر کی روش چه کسانی هستند؟

اسامی بازیکنان دعوت شده به تیم ملی
کارلوس کی روش با دعوت از 24 بازیکن، اردوی جدید تیم ملی را برای بازی با تیم 

های ملی توگو و روسیه آغاز کرد.
 اردوی جدید تیم ملی به طور رسمی آغاز شد و بازیکنان حاضر، تمرینات خود 
را برای برگزاری دو دیدار برابر تیم ملی توگو و روسیه آغاز کردند. به دلیل عدم 
اعلام اسامی ملی پوشان هنوز مشخص نیست کدام لژیونرها مورد نظر سرمربی 
تیم ملی هستند اما فعلا 24 بازیکن داخلی با نظر وی به اردو دعوت شدند. علیرضا 
بیرانوند، حامد لک، رشید مظاهری، سیدجلال حسینی، حسین ماهینی، دانیال 
ماهینی، محمد انصاری، وریا غفوری، سعید آقایی، محمدحسین کنعانی زادگان، 
وحید محمدزاده، روزبه چشمی، امید نورافکن، امید ابراهیمی، کمال کامیابی نیا، 
اکبر إیمانی، احمد عبدالله زاده، اشکان دژاگه، مهدی ترابی، علی قلی زاده، وحید 
امیری، مرتضی تبریزی، ساسان انصاری، مهدی طارمی بازیکنانی هستند که در 

این اردو حضور دارند.

با وجود کناره گیری کادر قبلی؛

قرارداد سرمربی موقت با استقلال فسخ نمی شود
قرارداد مربی بدنساز و ایرلندی آبی پوشان که یکی از دستیاران علیرضا منصوریان 

بود تحت هیچ شرایطی تا پایان فصل با این تیم فسخ نخواهد شد.
بعد از جدایی علیرضا منصوریان از نیمکت تیم استقلال، اغلب دستیاران وی نیز 

همراه او از سمت خود استعفا دادند تا نیمکت این تیم بسیار خلوت شود.
»میک مک درموت« مربی ایرلندی و دستیار سابق کارلوس کی روش در تیم ملی 
ایران که بعنوان بدنساز در این فصل با آبی پوشان قرارداد منعقد کرد، یکی از 
دستیاران منصوریان بود که بعد از او از این تیم جدا نشد و بعد از منصوریان با 
عنوان سرمربی موقت کارش را دنبال کرد. باتوجه به این استقلالی ها ناگزیرند تا فرد 
جدیدی را بعنوان جانشین منصوریان انتخاب کنند، میک مک درموت قطعا در کادر 
فنی جدید هم جایگاه خواهد داشت و باتوجه به عملکرد وی در مدت حضورش در 
بین آبی پوشان و رضایت از عملکرد وی، مسئولین باشگاه در مذاکره با گزینه های 
جدیدشان از وجود میک در کادر فنی صحبت خواهند کرد و سرمربی جدید هم 

باید حضور این بدنساز را در کادر فنی خود بپذیرد.

قدوس خطاب به تاج: 

از اول تصمیمم را گرفته بودم
رئیس فدراسیون فوتبال در گفت وگوی تلفنی با سامان قدوس، از تصمیم وی مبنی 

بر تداوم حضور در تیم ملی جمهوری اسلامی ایران تقدیر و تشکر کرد.
مهدی تاج در تماس تلفنی با سامان قدوس، مراتب تقدیر و تشکر خود را از تصمیم 
وی مبنی بر ادامه حضور در تیم ملی کشورمان  به رغم پیشنهاد بازی در تیم ملی 
سوئد ابراز کرد. رئیس فدراسیون فوتبال خطاب به قدوس عنوان کرد: تصمیمی 
که برای ادامه حضور در تیم ملی ایران گرفتید، جای خوشحالی و مسرت دارد و 
امیدوارم با پیراهن مقدس تیم ملی بتوانید در مسیر افتخار، گام های بلندی بردارید.
قدوس هم ضمن تشکر از تماس رئیس فدراسیون فوتبال گفت: واقعیت این است 
که من از ابتدا تصمیم نهایی ام را گرفته بودم و آن پوشیدن پیراهن تیم ملی ایران 

بود. 
در این مدت، البته تماس هایی با من برقرار می شد و می خواستند که با پیراهن تیم 
ملی سوئد به میدان بروم اما در نهایت از آنها تشکر کردم و گفتم تصمیم نهایی ام 
پوشیدن پیراهن تیم ملی ایران است. از این بابت بسیار خوشحالم و امیدوارم دوران 

موفقیت آمیزی را با پیراهن تیم ملی ایران پشت سربگذارم.

دروازه بان پرسپولیس خواهان تغییر خانه اش شد

 احتمال رفتن رادوشویچ از ایران
دروازه بان تیم فوتبال پرسپولیس خواهان تغییر هر چه سریع تر منزلش شده است.

بوژیدار رادو شویچ که قرار بود قراردادش را با باشگاه پرسپولیس برای دو فصل دیگر 
تمدید کند نه تنها فعلا در این زمینه دست نگه داشته بلکه از مسئولان باشگاه 

پرسپولیس خواسته هر چه سریع تر منزل جدیدی را برای او اجاره کنند.
رادوشویچ بعد از اینکه منزلش مورد سرقت قرار گرفته و نزدیک به 200 میلیون 
تومان از او دزدیده شده دیگر قصد ادامه اقامت در منزل فعلی خود را ندارد و از این رو 
خواسته منزل جدیدی برای او اجاره شود. این در حالی است که این دروازه بان به 

خاطر اتفاق رخ داده فعلا تمایلی برای تمدید قرارداد با سرخپوشان ندارد.
باشگاه پرسپولیس طبق رای فیفا از دو پنجره نقل و انتقالاتی محروم است و از این  
رو مسئولان باشگاه پرسپولیس چاره ای جز راضی کردن رادو برای تمدید قرار داد 
ندارند. رادوشویچ فعلا برای گذراندن تعطیلات راهی کشورش شده و قرار است بعد 

از بازگشت، باشگاه پرسپولیس منزل جدیدی برای او اجاره کند.

 پس از توافق نهایی با مسئولان باشگاه

فیروز کریمی سرمربی گسترش فولاد شد
مسئولان باشگاه گسترش فولاد سرمربی جدید این تیم را معرفی کردند.

پس از جدایی لوکا بوناچیچ از گسترش فولاد، مسئولان این باشگاه مذاکراتی را با 
فیروز کریمی برای قبول هدایت این تیم انجام دادند که در نهایت با توافق نهایی، او 

به عنوان سرمربی جدید گسترش فولاد منصوب شد. 
کریمی سال گذشته در لیگ برتر سرمربیگری نفت آبادان را برعهده داشت. این 
مربی باتجربه قرار است از فردا رسما کارش را در گسترش فولاد آغاز کند. گفتنی 
است، مسئولان گسترش فولاد پس از نتایج ضعیفی که با لوکا بوناچیچ کسب 
کردند، تصمیم به قطع همکاری با این مربی گرفتند و امید دارند با فیروز کریمی به 

روزهای خوب گذشته برگردند.
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شباهت حرف های دایی و کریمی

همیشه پای یک پولدار در میان است!
روز دوشنبه شاهد تکرار یک اتفاق تلخ تاریخی در فوتبال باشگاهی مان خواهیم 
بود و بعد از پرسپولیس در سال 1393 یک باشگاه دیگر ایران با دو سرمربی قرار 

است تمرین کند!
باشگاه نفت به مالک خصوصی واگذار شده اما این مالک با تصمیم هایش نه تنها 
در فوتبال ایران بلکه در فوتبال آسیا و شاید هم جهان خبرساز شده است. مالک 
باشگاه ابتدا علی کریمی را به عنوان سرمربی انتخاب کرد و سپس حمید درخشان 
را جانشین او کرد و بعد از آن دوباره جناب مالک محترم باشگاه پشیمان شد و علی 
کریمی را به جای درخشان به تیم آورد! این رفت و آمد ها  و تصمیم های حیرت 
انگیز هنوز هم ادامه دارد و درخشان روز گذشته دوباره سرمربی تیم نفت معرفی 
شد. از سویی دیگر علی کریمی هم می گوید طبق قراردادی که دارد هنوز سرمربی 

تیم نفت تهران است و در تمرینات حاضر خواهد شد!
روز دوشنبه) دو روز  دیگر( دوباره شاهد یک اتفاق حیرت انگیز در فوتبال ایران و 
جهان خواهیم بود و یک تیم قرار است با دو سرمربی تمرین کند! حمید درخشان 
و علی کریمی باهم به تمرینات تیم نفت می روند البته این مرتبه دیگر یار و رفیق 
یکدیگر نیستند. بلاتکلیفی بازیکنان  نفت هم در این میان عجیب خواهد بود. اینکه 
به حرف درخشان باید گوش کنند یا علی کریمی؟! فوتبال باشگاهی ایران البته 
با این مسایل خیلی بیگانه نیست. در شهریور سال 1393 هم یکبار دیگر چنین 
اتفاق عجیبی را دیده بودیم. زمانی که پرسپولیس در اختیار یک فرد پولدار قرار 
گرفت، همان زمان حمیدرضا سیاسی تصمیم به برکناری علی دایی گرفت و حمید 
درخشان جانشین او شد. در شهریور 93 فوتبال جهان شاهد اتفاقی حیرت انگیز 
شد و تیم پرسپولیس با دو سرمربی در زمین تمرین روبه رو شد. علی دایی خود 
را سرمربی قانونی تیم می دانست اما رئیس هیات مدیره باشگاه حمید درخشان 
را به عنوان جانشینش انتخاب کرد. طنز تلخ و تاریخی است که آن زمان حمید 
درخشان زمینه بازگشت علی کریمی به پرسپولیس را هم فراهم کرد. اکنون اما 
مربی و بازیکن سابق پرسپولیس رو دروی یکدیگر قرار گرفته اند! حمید درخشان 
خود را سرمربی تیم می داند و علی کریمی هم می گوید هنوز اخراجش به او ابلاغ 
نشده و طبق برنامه ای که دارد تیم را تمرین خواهد داد. شهریور 93 گذشت 
اما اشک های علی دایی روی نیمکت تیم پرسپولیس در اذهان تاریخ فوتبال و 
ورزش ایران به یادگار ماند! دایی آن روز مدعی بود که وزیر وقت ورزش عامل 
برکناری اش است البته در لابه لای حرف های دایی جملاتی بیان شد که شباهت 
عجیبی با جملات امروز علی کریمی در مصاحبه تندش علیه مالک باشگاه نفت 
دارد. دایی آن در روز در صحبت هایش خاطرنشان کرد: »کسی که نمی داند فوتبال 
چیست و معلوم نیست از کجا آمده و فقط به صرف پول داشتن و به قول آقایان 
در وزارت به سه تیم ایرانی کمک می کند به پرسپولیس می آید همین اتفاقات 
هم باید بیفتد و برای پرسپولیس تصمیم می گیرد. همه چیز برعکس شده اما من 
تابع مدیرعامل باشگاه هستم.« امروز هم علی کریمی در مورد مالک باشگاه نفت 
گفت:  »فکر می کنم ایشان تیم فوتبال برایش مهم نیست چون اگر مهم بود، این 
اتفاقات نمی افتاد. او می تواند تیمش را به آتش بزند. پولش را می دهد!« به این 
ترتیب همیشه ردپای یک آدم پولدار اما بی تخصص در ورزش و فوتبال ایران 
دیده می شود. آدم های پولداری که در رقم خوردن حوادث بی نظیر و تلخ فوتبال 
باشگاهی ایران نقش اصلی را دارند. شاید این اتفاقات باعث شود که مسئولان به 
فکر بیفتند و بدانند که  در زمینه خصوصی سازی باشگاه های فوتبال ایران باید 
بازنگری شود. اینکه هر کسی که پول داشت به او باشگاه ورزشی ندهند یا حداقل 
آدم های پولدار در فوتبال به فکر استخدام مشاورین قدرتمندی باشند تا اینگونه یک 
شبه از نردبان شهرت فوتبال بالا نروند و بعد هم با اعتبار و آبروی خودشان بازی 
نشود و فوتبال ایران در جوامع بین المللی مورد تمسخر قرار نگیرد. روز دوشنبه 

باردیگر شاید تاریخ برای فوتبال باشگاهی ایران تکرار شود.

کریمی تاکید کرد تا اعلام رسمی باشگاه، همچنان سرمربی تیم نفت طلائیه است.
علی کریمی که با مصوبه هیئت مدیره باشگاه نفت طلائیه دیگر سرمربی نفت نیست 
اما امروز )شنبه( همچنان این تیم را تمرین داد، در مورد بحث سرمربیگری حمید 
درخشان در تیم نفت طلائیه اظهار داشت: ما هم مثل شما این خبر را دیده و خوانده ایم 
اما چون با باشگاه قرارداد داریم و از قبل برای تمرینات برنامه ریزی کرده ایم، وجه 
منطقی و حرفه ای شغل مان ایجاب می کند تا اعلام رسمی باشگاه در تمرینات حضور 

پیدا کنیم و کارمان را انجام دهیم.
وی درباره پیامکش به جهانیان افزود: ما در چند پیامک مشکلات تیم را گفتیم و 
تاکید کردیم اگر برای رفع آنها ترتیب اثر داده نشود در آن صورت شرایط برای ادامه 
همکاری مهیا نیست. این اتفاق قبل از بازی با سپاهان رخ داد اما بعد که تیم سه امتیاز 
را گرفت و روحیه ها بالا رفت، فکر نمی کنم این کارها درست باشد. بالاخره ایشان مالک 
باشگاه است اما به نظرم هر چیزی قواعد و اصولی دارد و ایشان باید از همین طریق 
اقدام کند. من نمی دانم مشاوران ایشان چه کسانی هستند که چنین مشاوره هایی 

داده اند اما امیدوارم در نهایت این مشاوره ها به نفع شان تمام شود.
سرمربی برکنار شده تیم نفت طلائیه در مورد اظهارات جهانیان و بحث پرداخت ها 
و هزینه هایی که شده، خاطرنشان کرد: در مورد پرداخت مالیات ها که من اظهار 
نظری نمی کنم، چون تخصصش را ندارم ولی اتفاقاتی در این مدت افتاده که فکر 
نمی کنم مطابق با چیزهایی باشد که ایشان گفته است. این را می توانید از بازیکنان هم 
بپرسید. نمونه اش هم همین توپ های تمرین است که ببینید چند مدل است. توپ 
معمولی ترین امکاناتی  است که برای تمرین کردن نیاز است ولی شاید ایشان چیزهای 
دیگری را می بیند و در جریان نیست. ما خیلی وقت است ایشان را ندیده ایم. آخرین 
بار روز بازی با سپاهان در هتل ایشان را دیدیم که آن هم یک ساعت نشستند، یا 
همکاران شان صحبت کردند و رفتند. اگر ایشان به این چیزها می گوید امکانات، پس ما 

هیچ جا امکانات معمولی یک تیم لیگ برتری را ندیده ایم!
کریمی در واکنش به این موضوع که گفته می شود دلیل قطع همکاری با او نداشتن 
مدرک مربیگری A آسیاست و اینکه نمی تواند در لیگ قهرمانان روی نیمکت تیم 
بنشیند، تصریح کرد: اصلا این بحث ها نیست. ایشان به قدری مشاورهای درست و 
حسابی دور و برش دارد که این چیزها را می گویند. در آسیا کارت من به خاطر نداشتن 
مدرک A صرفا به عنوان سرمربی صادر نمی شود کما اینکه در لیگ برتر خودمان هم 
همین طور است. در کادر فنی ما می توانیم اسم آقای امامی فر را به عنوان سرمربی 

رد کنیم و هیچ مشکلی هم نیست ولی گویا ایشان گذشته را فراموش می کنند. آن 
موقع که التماس می کردند با ما قرارداد ببندند و یک عکس بگیرند را یادشان رفته! 
اگر موضوع مدرک است الان چرا یادشان آمده؟ همان اول می توانستند این موضوع را 
بررسی کنند و تیم هم که کادر فنی داشت و می توانستند ادامه دهند. با این حساب 
هر چه این ها می گویند علیه خودشان است و به نظرم اگر کمی سکوت کنیم و ببینیم 
نظر جامعه و مردم چطور خواهد بود، خیلی بهتر است. این توصیه ای است که من به 

آنها می کنم.
وی ادامه داد: متاسفانه من می بینم کسانی وارد فوتبال ما می شوند که اصلا نمی دانیم 
دنبال چه هستند؟! قراردادی که با من بسته شده به عنوان سرمربی بوده و بر فرض هم 
که مربی بوده باشد، مگر همه کاره فنی تیم نبودم؟ من حدود بیست و یک روز است با 
این عنوان دارم کار می کنم اما الان می خواهد اتفاقات دیگری بیفتد؟ فکر نمی کنم این 
کارها حرفه ای و درست باشد.ایشان به عنوان مالک حق دارند کادر فنی تیم رامشخص 
کنند. من با رویه حرفه ای مشکلی ندارم ولی اینکه قصد عوامفریبی دارند را نمی پذیرم. 
فعلا به عنوان سرمربی و کادر فنی کارمان را می کنیم تا ببینیم چه می شود. امیدوارم 
هر اتفاقی که رخ می دهد در نهایت به نفع تیم و باشگاه نفت باشد. بود و نبود من زیاد 

مهم نیست.
سرمربی برکنار شده تیم نفت طلائیه در مورد تمرین امروز گفت: ما طبق برنامه 
کارمان را می کنیم و بازیکنان هم در تمرینات حضور پیدا می کنند. برنامه ما تا بازی 
با استقلال مشخص است و کار را پیش می بریم اما حرف من این است که قطع 
همکاری اصول خودش را دارد. شما ببینید آنچلوتی از بایرن مونیخ برکنار شد اما تحت 
چه شرایطی؟ بحث شرایط حرفه ای است که تا به حال اینجا آن را ندیده ایم و پیش 

می رویم تا ببینیم چه می شود.
کریمی افزود: شما ببینید ایشان در این مدت چقدر مصاحبه کرده است. ایشان از 
من که مسئول فنی تیم هستم بیشتر حرف زده و مصاحبه کرده است. به هر حال 
اختیار خودش را دارد و می تواند هر چقدر می خواهد مصاحبه کند اما ما کار خودمان 
را می کنیم. من فقط توصیه دوستانه می کنم که متوجه اظهارات و حاشیه سازی ها 
باشد چون تیم و باشگاه خودش ضرر می کند، هر چند فکر می کنم برای ایشان اصلا 
تیم فوتبال مهم نیست، چون اگر داشت با این نتایج و صعود در جدول چنین کاری 
نمی کرد. فقط متاسفم که وارد چنین همکاری ای شدم. من معتقدم آدم ها ارزش یک 
بار اعتماد کردن را دارند و من این کار را کردم و از آن پشیمان هستم. من وقتی در 

چنین شرایطی قرار بگیرم راهکارهای مقابله با آن را دارم و خیلی خوب هم این کار را 
خواهم کرد. روزهای آینده را خواهیم دید.

وی در مورد سرمربیگری درخشان و حضور فردی به نام کرم پور گفت: من وقتی در 
فوتبال آلمان بازی می کردم حتی الکس نوری که الان سرمربی وردربرمن است را هم 
نمی شناختم چه برسد به کرم پور. به هر حال این حق مالک است که کادر فنی اش را 
بچیند. ایشان شاید بخواهد تیمش را آتش بزند و به کسی هم مربوط نیست اما هر 
کاری باید از راه اصولی اش انجام شود و من تا ته این قضیه خواهم رفت. ایشان فعلا 

مالک باشگاه است و باید ببینیم در ادامه چه اتفاقی می افتد.
ملی پوش پیشین کشورمان با اشاره به بحث پرداخت دستمزد بازیکنان خاطرنشان 
کرد: به هر حال اگر پرداختی شده باشد، طبیعی است که من به عنوان سرمربی اطلاع 
داشته باشید اما می توانید از بازیکنان در این مورد سوال کنید. در دوره بهنام پیشرو 
10 درصد نقدی پرداخت شد و ایشان هم یک چک داده است و با این حساب وقتی 
می آیند و می گویند که همه چیز عالی است، می توان با یک دو دو تا چهار تا متوجه 

شد که شرایط به چه نحو است.
کریمی درباره این موضوع که احتمالا بازگشت درخشان و بازیکنانش که قرارداد 
داشته اند بار مالی به صرفه تری برای باشگاه داشته و همین موضوع می توانسته انگیزه 
برکناری او باشد، تصریح کرد: مقصر این قضیه مدیران وزارت نفت هستند که مسئولیت 
واگذاری باشگاه با آنهاست، چون اگر باشگاه به طور کامل انتقال یافته بود دیگر ربطی 
به وزارت خانه نداشت. من به یکی از مسئولان وزارت نفت هم گفتم که تعهداتی که 
ایشان می کند روی هزینه های باشگاه اضافه می شود و اگر جهانیان به هر دلیلی جدا 
شد، تعهداتش باقی می ماند برای نفر بعدی و حتی اگر باشگاه برگردد به وزرات نفت در 

نهایت جزو تعهدات این وزارت خانه می شود.
وی در واکنش به سوالی مربوط به درخشان و اینکه در سال 93 نیز اتفاق مشابهی 
در پرسپولیس زمان علی دایی رخ داد، گفت: طرف صحبت من اصلا درخشان نیست. 
ایشان مربی هستند و دوست دارند کار کنند که طبیعی است. حرف من با مالک است 
که اگر درخشان گزینه مناسبی است با خود ایشان ادامه می دادند و هزینه اضافی 

درست نمی کردند. در نهایت من برای کادر بعدی آرزوی موفقیت می کنم.
کریمی درباره اینکه آیا با اسم او بازی نشده است، تصریح کرد: امثال ایشان باید تاوان 
بدهد تا پس فردا نرود پشت سر ما بخندد. بالاخره همه ما در ایران هستیم و ایشان 

تاوان می دهد و به گوش همه هم خواهد رسید.

 آن موقع که التماس می کردند با من عکس بگیرند، این حرف ها نبود

کریمی: تا اعلام رسمی باشگاه به عنوان سرمربی کارم را می کنم
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بهترین غذاها برای پیشگیری از بیماری های قلبی
تغذیه، تنها عامل بیماری های قلبی نیست و شما هم مجبور نیستید تمام غذاهای 
بد را کنار بگذارید. اما می توانید رژیم غذایی سالم تری در پیش بگیرید که برای 

سلامت قلبتان مفید باشد. 
مرغ، بوقلمون و گاهی گوشت قرمز کم چرب

مصرف زیاد گوشت قرمز، نه تنها ریسک بیماری قلبی را افزایش می دهد، بلکه 
عاملی برای ابتلا به دیابت، بیماری های کلیوی و عفونت هاست. انتخاب منابع 
گوشت کم چرب از قلب شما در برابر آسیب محافظت می کند. بوقلمون، مرغ و 
گوشت گوساله ی کم چربی، در مقادیر کم بی خطر و سالم هستند. یکی از بهترین 
کارهایی که می توانید انجام دهید این است که منابع پروتئین حیوانی را بخشی از 

تغذیه تان کنید، نه اینکه تمام نیاز روزانه تان را با آن تأمین کنید.
ماهی و غذاهای دریایی

منابع دریایی را فراموش نکنید. ماهی حاوی اسیدهای چرب امگا 3 است که 
می تواند ریسک بیماری های قلبی را کاهش دهد. قلب شما با خوردن چند وعده 

ماهی در هفته، بهره های زیادی خواهد برد. میگو نیز منبع بسیار خوبی است.
مغزها و دانه ها

مغزها و دانه ها همیشه هم بهترین میان وعده نیستند چون اگر در مصرفشان 
زیاده روی کنید، میزان کالری دریافتی تان خیلی زیاد خواهد شد. اما می توانید آن ها 
را با فیبر، چربی های سالم و پروتئین میل کنید. می توانید دانه ها را به جو دوسر، 

اسموتی های خانگی و سالادهایتان اضافه کنید.
غلات کامل

زمان آن است که نان سفید را کنار بگذارید و به جای صبحانه های بسیار شیرین 
و غلات آماده ی پر از قند سراغ غلات کامل یا سبوس دار بروید. با افزایش مصرف 
فیبر، سلامت قلبتان هم بیشتر خواهد شد. یادتان باشد اینکه یک غذای فرآوری 
شده از غلات کامل تهیه شده است دلیل نمی شود بدون قند اضافی و غلات 

فرآوری شده باشد.
میوه ها و سبزی ها

آیا به اندازه ی کافی میوه و سبزی می خورید؟ میوه ها و سبزی ها ضامن سلامت 
قلب هستند، گوارش را بهبود می دهند و ریسک ابتلا به یک سری از سرطان ها 
را می کاهند. فیبر زیاد میوه ها و سبزی ها می تواند کلسترول کلی خون را کاهش 
بدهد که در ارزیابی سلامت قلب، فاکتور بسیار مهمی است. وقتی میوه و سبزی 
بیشتری می خورید، احتمال مصرف نمک زیاد، چربی های اشباع و قند اضافی هم 

کم خواهد شد.
لوبیاها

لوبیا فیبر و پروتئین دارد و اشتها را کم می کند. هر چه بیشتر بتوانید اشتهایتان 
را کنترل کنید، احتمال اینکه پرخوری کنید هم کمتر می شود. جایگزین کردن 
چند وعده از گوشت قرمز با لوبیا، از میزان چربی های اشباعی که مصرف می کنید 
کم می کند. لوبیا را به روش های بسیار متنوعی می توانید وارد رژیم غذایی تان کنید.

سایر عادت هایی که از بیماری های قلبی پیشگیری می کنند
تغذیه ی درست، حفظ وزن سالم و سیگار نکشیدن، ریسک بیماری های قلبی 
را پایین می آورد ما فقط همین ها نیست؛ اگر می خواهید سلامت قلبتان را در 

بلندمدت حفظ کنید:
حداقل 5 روز در هفته و هر بار 30 دقیقه ورزش بکنید.

به اندازه ی کافی بخوابید.
تکنیک های کنترل استرس را یاد بگیرید.

شما اجازه دارید استراحت کنید، تفریح کنید و از غذاهای مورد علاقه تان لذت 
ببرید. غذاهای سالم و ورزش باید بخشی از زندگی روزمره تان باشد. شاید در نگاه 
اول سخت به نظر برسد، اما اگر به آن پایبند بمانید شگفت زده خواهید شد که 

زندگی تان چطور تغییر کرده و کیفیت آن بالا می رود.

یک متخصص دیابت:

هر آنچه در مورد دیابت بارداری باید بدانید
یک متخصص دیابت با اشاره به اینکه دیابت بارداری معمولًا نشانه خاصی ندارد، 
گفت: همه زنان باردار در طول هفته های 24 تا 28 بارداری باید آزمایش قند خون 

انجام دهند.
مهریار خسروشاهی در ارتباط با دیابت بارداری اظهار داشت: زنان باردار بهتر است 
از افزایش وزن مجاز در طول بارداری و میزان وزنی که در این دوران به دست 

می آورند با خبر باشند. 
وی با اشاره به اینکه دیابت بارداری معمولًا نشانه خاصی ندارد، گفت: به همین 
علت تمام زنان باردار در طول هفته های 24 تا 28 بارداری باید آزمایش قند خون 

بدهند. 
متخصص دیابت ادامه داد: چنانچه زنان در خطر ابتلا به دیابت یا نشانه هایی 
از آن همچون وجود قنددر ادرار باشند، پزشک متخصص آزمایش تست قند را 
در معاینات اولیه گرفته و مجدد آن را در بین هفته های 24 تا 28 بارداری تکرار 

می کنند. 
این متخصص دیابت اضافه کرد: به طورکلی بیماران دیابتی حتماً باید معاینات 
منظم داشته باشند و 2 تا 4 مرتبه در سال به پزشک مراجعه کنند تا اگر انسولین 
مصرف می کنند یا نیاز به کمک دارند، میزان قند خون خود را در حد تعادل نگه 

دارند و دفعات بیشتری به پزشک مراجعه کنند. 
وی بیان داشت: همچنین این افراد لازم است سالانه معاینه فیزیکی و معاینه 
چشم داشته باشند و از نظر سلامت چشم، عصب ها، کلیه و عوارض احتمالی دیگر 
دیابت بررسی شوند.  خسروشاهی با تأکید بر اینکه بیماران مبتلا به دیابت 2 بار در 
سال لازم است به دندانپزشک مراجعه کنند، گفت: در مورد خنثی کردن عوارض 
مصرف زیاد انسولین نیز در افرادی که مبتلا به دیابت هستند و انسولین دریافت 
می کنند، باید توجه داشت حداقل 15 گرم کربوهیدرات ساده در هر زمان همراه 
خود داشته باشند.  این متخصص دیابت گفت: کربوهیدرات ساده باعث افزایش 
ناگهانی قند خون می شود و با عارضه ناشی از مصرف زیاد انسولین می جنگد که این 
کربوهیدرات ساده شامل نصف لیوان آبمیوه یا نوشابه غیررژیمی، یک لیوان شیر، 2 

قاشق غذاخوری کشمش، 3 عدد قرض گلوکز یا شکلات است. 
خسروشاهی اضافه کرد: اگر قند خون بیمار دیابتی بعد از 15 دقیقه همچنان 
پایین بود، 15 گرم کربوهیدرات ساده دیگر را علاوه بر 15 گرم قبلی، بیمار باید 

مصرف کند و به طورکلی 30 گرم کربوهیدارت مصرف داشته باشد.

متخصص طب سنتی:

مصرف زیاد کاهو و خیار باعث سفیدی 
زودرس مو می شود

متخصص طب سنتی گفت: مصرف خیار و کاهو به صورت روزانه و مدام به دلیل 
برخورداری از طبع سرد بر سفید شدن موها تأثیرگذار خواهد بود.

ابراهیم ایران دوست متخصص طب سنتی در خصوص علل و منشأ ریزش موی 
افراد، گفت: یکی از علت های اصلی ریزش مو در افراد مختلف بالا رفتن میزان 

آنزیم های کبدی است. 
وی گفت: همچنین بالا رفتن چربی کبد باعث به هم ریختن میزان آنزیم ها 
خواهد شد. کبد به عنوان پالایشگاه بدن نقش بسیار اساسی در جذب و هضم مواد 
غذایی را بر عهده دارد به طوری که پس از مغز و قلب به عنوان سومین عضو مهم 
بدن شناخته می شود. ایران دوست تصریح کرد: حدود 500 آنزیم در کبد ترشح 

می شود که هر یک از آنها انجام کار خاصی در بدن بر عهده دارند.
این متخصص طب سنتی، گفت: همانطور که می دانید موهای متفاوتی در بدن 
وجود دارد به طوری که تنها در ناحیه صورت افراد شاهد رویش موهای ابرو، مژه و 
موی صورت هستیم که هر یک از آنها از رشد متفاوتی برخوردار هستند که اگر در 
میزان آنزیم تغذیه کننده هر کدام از آنها خللی ایجاد شود باعث کاهش رشد موی 
آن منطقه خواهد شد و همچنین باید توجه داشت که برای درمان موهای هر یک 

از این نواحی باید شاخص های خاصی مدنظر قرار گیرد.
وی در خصوص تغذیه مناسب برای رشد موها، گفت: استفاده زیاد از فستفودها و 
غذاهای نامناسب باعث نامنظم شدن آنزیم های بدن می شود که ریزش مو یکی از 
علل بی نظمی در این آنزیم ها به شمار می رود. روغن زیتون و کنجد از جمله مواد 

غذایی هستند که می توانند در روند رشد موها تأثیر خوبی داشته باشند. 
ایران دوست در خصوص علل ریزش مو، گفت: حدود 90 درصد ریزش مو به 
بیماری  یا اختلال در کارکرد کبد افراد، تغذیه نامناسب، استفاده از شوینده های 
نامناسب، وراثت و آلودگی های شغلی مربوط می شود. این متخصص طب سنتی 
با بیان اینکه مصرف خیار و کاهو به صورت روزانه و مدام بر سفید شدن موها 
تأثیر زیادی دارد، گفت: مصرف این مواد غذایی به دلیل داشتن طبع سرد باعث 
سفید شدن زودهنگام مو می شود همچنین سرکه، آبلیمو، آبغوره نیز از طبع سرد 
برخوردار هستند و توصیه می شود که به طور روزانه و همیشگی از مصرف این مواد 
غذایی پرهیز شود. وی در پایان، گفت: کلر استفاده شد در آب نیز در روند رشد و 
سفید شدن موها تأثیرگذار خواهد بود که مصرف بیش از اندازه کلر در آب استخرها 

می تواند باعث سفیدی زودرس مو شود.

علمی و سلامت 
دوشنبه -دهم مهر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4389

تردیدی وجود ندارد که نشستن بیش از اندازه برای سلامت 
انسان بد است. اما افرادی که در یک شرکت یا اداره کار می 
کنند، به طور معمول گزینه ای به جز نشستن برای چندین 

ساعت در طول روز را ندارند. 
نتایج مطالعه ای که در سال 2012 توسط انجمن روانشناسی 
بریتانیا انجام شد، نشان داد که مردم در یک هفته کاری عادی 
روزانه به طور میانگین 5 ساعت و 41 دقیقه را در حالت 
نشسته سپری می کنند و هفت ساعت در شب می خوابند.  
همچنین، این مطالعه دریافت افرادی که مدت زمان بیشتری 
را در محل کار به صورت نشسته سپری می کنند، احتمال 
بیشتری دارد تا خارج از محل کار نیز زمان بیشتری را در این 
حالت سپری کنند، و مدت زمان نشستن بیشتر در محل کار 

با کاهش بهزیستی روانی نیز در ارتباط بود. 
با توجه به پیامدهای منفی نشستن بیش از اندازه، کارشناسان 
سلامت به کارمندان ادارات توصیه می کنند هر از چند گاهی 
از جای خود بلند شده و مدت کوتاهی قدم بزنند. با این وجود، 
انجام پیاده روی هنگامی که مشغول انجام وظایف خود هستید، 

همواره آسان نیست. 
یک راه حل خوب استفاده از میز کار ایستاده است، که با 
توجه به افزایش آگاهی عمومی درباره هزینه های ناشی از 
یک سبک زندگی کم تحرک، محبوبیت آنها بین کارمندان و 
مدیران رو به افزایش است. یک میز کار ایستاده نوعی میز است 
که امکان انجام کارهای مختلف مانند نوشتن، مطالعه، یا کار با 

رایانه را در حالت ایستاده فراهم می کند. 
استفاده از یک میز ایستاده به کاهش مدت زمانی که طی 
روز کاری در حالت نشسته سپری می کنید، کمک می کند. 
بدن شما نیز از این اقدام سپاسگذار خواهد بود. در ادامه با 
برخی از فواید کلیدی استفاده از یک میز کار ایستاده بیشتر 

آشنا می شویم. 
پیشگیری از چاقی 

بر اساس مطالعه صورت گرفته، ایستادن بیش از نشستن به 

سوزاندن کالری در طول روز کمک می کند. سوزاندن کالری 
بیشتر از آن چه دریافت می کنید، یکی از رازهای بهره مندی 
از وزن بدن سالم است.  بر همین اساس است که کارشناسان 
سلامت استفاده از یک میز کار ایستاده به جای میز و صندلی 
معمولی را توصیه می کنند. هرچه مدت زمان بیشتری را در 
حالت نشسته سپری کنید، احتمال ابتلا به چاقی و بیماری 

متابولیک نیز افزایش می یابد. 
کاهش خطر ابتلا به سرطان 

انواع  به  ابتلا  خطر  تواند  می  جسمانی  فعالیت  کمبود 
مختلف سرطان را افزایش دهد. این که چرا نشستن خطر 
ابتلا به سرطان را افزایش می دهد، همچنان به طور کامل 
روشن نیست، اما احتمال افزایش سطح پروتئین واکنشی 
C به واسطه نشستن طولانی مدت ممکن است دلیل این 

مساله باشد. 
افزایش طول عمر 

اگر از جمله افرادی هستید که روزانه چندین ساعت را در 
حالت نشسته سپری می کنند، به این نکته توجه داشته باشید 
که ایستادن ممکن است به افزایش طول عمر شما کمک کند. 
ایستادن موجب می شود تا بدن درگیر برخی فعالیت های 
جسمانی شود، که به نوبه خود خطر ابتلا به انواع مختلف 
بیماری ها از جمله دیابت و بیماری قلبی عروقی را کاهش 

می دهد. 
 American تجزیه و تحلیلی که در سال 2016 در نشریه
Journal of Preventative Medicine منتشر شد، به بررسی 
54 پژوهش درباره مدت زمان نشستن پرداخت و نشان داد 
که نشستن برای بیش از سه ساعت در روز مسئول 3.8 درصد 
از کل دلایل مرگ و میر )حدود 433 هزار مرگ در یک سال( 

بین 54 کشور جهان بوده است. 
پژوهشگران این گونه نتیجه گیری کردند که کاهش مدت 
زمان نشستن و ترویج یک سبک زندگی فعال می تواند به 

جلوگیری از مرگ زودرس کمک کند. 

تنظیم سطوح قند خون 
همواره به خاطر داشته باشید که سبک زندگی کم تحرک با 
خطر بیشتر ابتلا به دیابت نوع 2 پیوند خورده است. با استفاده 
از یک میز کار ایستاده شما بهتر از زمانی که در حالت نشسته 
قرار دارید می توانید به پاکسازی قند از خون کمک کنید. در 
حقیقت، این روشی ساده برای پیشگیری از افزایش ناگهانی 
سطوح قند خون پس از وعده های غذایی است، که برای 

سلامت شما مضر است. 
بهبود وضع اندامی و مبارزه با درد 

نشستن پشت میز برای مدت زمانی طولانی می تواند وضع 
اندامی ضعیف و همچنین درد در نواحی گردن و کمر را به 
همراه داشته باشد. برای بهبود وضع اندامی و کاهش درد 

استفاده از یک میز کار ایستاده بسیار موثر است. 
عمل ساده ایستادن موجب افزایش قدرت مرکزی شما می 
شود، که به نوبه خود به وضع اندامی بهتر منجر می شود. 
همچنین، اگر از یک میز کار ایستاده استفاده می کنید و 
نمایشگر رایانه خود را بالای سطح استراحت چشم قرار داده 

اید دیگر نیازی به خم شدن برای کار با رایانه ندارید. 
افزایش بهره وری 

بنابر نتایج مطالعه ای که در سال 2016 انجام شد، یک میز 
کار ایستاده می تواند بهره وری شما در کار را نیز افزایش دهد. 
در این مطالعه بهره وری هدفمند بین گروهی از کارمندان که 
از میز کار ایستاده استفاده می کردند و گروه کنترل نشسته 
در یک مرکز تماس تلفنی برای شش ماه مورد مقایسه قرار 

گرفت. 
ایران  ، پس از شش ماه،  به گزارش گروه سلامت عصر 
مشخص شد بهره وری کارمندانی که روزانه از میز کار ایستاده 
استفاده کرده بودند حدود 45 درصد بیشتر از گروه نشسته 

بوده است. 
نکانی برای به حداکثر رساندن فواید میز کار ایستاده 
تغییر را آرام آغاز کنید تا بدن با آن سازگار شود. اگر به 

ناگاه از شرایطی که تمام طول روز را در حالت نشسته سپری 
می کردید به حالت ایستاده تغییر وضعیت دهید، احتمال رنج 
بردن از درد در قسمت های کمر و پا وجود دارد. اگر تا پیش از 
این شش ساعت از روز را در حالت نشسته سپری می کردید، 
آن را به پنج ساعت کاهش داده و به تدریج مدت زمان نشستن 
را هرچه بیشتر کاهش دهید.  در شرایطی که نشستن بیش 
از اندازه برای بدن انسان بد است، ایستادن بیش از اندازه نیز 
می تواند فشار مضاعفی را بر پاها وارد کند. از این رو، برای هر 
یک ساعت در حالت نشسته بهتر است مدت زمانی مشابه را 

در حالت ایستاده سپری کنید. 
هنگامی که از یک میز کار ایستاده استفاده می کنید، باید 
میز و نمایشگر رایانه را بر اساس قد خود تنظیم کنید. این کار 
از راحتی در کار و پیشگیری از وارد شدن فشار بر چشم ها و 

کمر اطمینان حاصل می کند. 
برای رسیدگی به خستگی ناشی از ایستادن، استفاده از مت 
ضد خستگی را مد نظر قرار دهید. مت های ضد خستگی 
حرکات ظریف عضلات پاها به منظور جریان خون مناسب را 

امکان پذیر می کنند. 
اگر از یک رایانه روی میز کار ایستاده خود استفاده می کنید، 
مکان صفحه کلید و ماوس را تغییر دهید تا فشار روی مچ 
دست ها کاهش یابد. همچنین، استفاده از یک پشتیبان دست 
برای کمک به کاهش فشار روی مچ هنگام کار با ماوس را مد 

نظر قرار دهید. 
حتی اگر از یک میز کار ایستاده استفاده می کنید، به خاطر 
داشته باشید که زمان های استراحت منظم برای حرکت بدن 
و انجام حرکات کششی ضروری هستند. این اقدام به سر و 

چشم های شما نیز فرصت استراحت می دهد. 
اگر ایستادن برای انجام کار بیش از اندازه موجب حواس 
پرتی شما می شود، از زمان های نشستن خود برای مواقعی 
که به تمرکز بسیار بالا در کار نیاز دارید، استفاده کنید.  هنگام 
استفاده از یک میز کار ایستاده، کفش هایی راحت به پا کنید. 

از فواید استفاده از
 میز کار ایستاده 

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده 
های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء 

ذیل تایید نموده اند.
1- رای شماره 139660330001009685 مربوط به پرونده کلاسه 1395114430001001570 آقای اکبر نیکو 
کلام میرزائی فرزند قاسم در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 197/90 مترمربع پلاک شماره 10771/2/276 

اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی.)م الف 4728(
2- رای شماره 139660330001009804 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001008088خانم زهرا عرب 
خراسانی فرزند اسماعیل در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 50 مترمربع پلاک شماره 11512/648 اصلی 
واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از عبدالعلی مرادی.)م الف 

 )4724
3- رای شماره 139660330001002338 مربوط به پرونده کلاسه 1395114430001000424 آقای محمد 
عسگری فرزند هادی در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 56/55 مترمربع پلاک شماره 11568 اصلی واقع در 
قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از حبیب فرهادی احدی از وراث 

حسین فرهادی.)م الف 4718(
4- رای شماره 139660330001008067 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001010192 آقای حسین 
حلاج زمان فرزند رضا در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 157/50 مترمربع پلاک شماره 10431 اصلی واقع 
در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از رضا عسگری.)م الف 4744(

آقای   1392114430001000070 کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330001009561 شماره  رای   -5
محمدرضا داودآبادی فراهانی فرزند جعفرقلی در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 149/35 مترمربع پلاک 
شماره 10529/8/230 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی.)م الف 

)4774
6- رای شماره 139660330001010299 مربوط به پرونده کلاسه 1396114430001000338 خانم طاهره 
فخارنیا فرزند محمد در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 69/50 مترمربع پلاک شماره 11578/50 اصلی واقع 
در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از محمد غلامی )م الف 4778(

7- رای شماره 139660330001008525 مربوط به پرونده کلاسه 1396114430001000026 آقای حسن 
راونجی فرزند محسن در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 90 مترمربع پلاک شماره 11039/95 اصلی واقع در 

قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی.)م الف 4784(
8- رای شماره 139660330001009187 مربوط به پرونده کلاسه 1395114430001001482 آقای حسن 
نیکو حرف فاخر فرزند محمد در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 120/80 مترمربع پلاک شماره 11135/302 

اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از وراث میرزا عبداله 
توسلی .)م الف 4794(

 9- رای شماره 139660330001009185 مربوط به پرونده کلاسه 1394114430001000158 آقای سیدمحمد 
موسوی فرزند سیدحسین در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 87/50 مترمربع پلاک شماره 10533/38 اصلی واقع 

در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی.)م الف 4796(
10- رای شماره 139560330001028567 مربوط به پرونده کلاسه 1394114430001000167 آقای حبیب 
خردمند فرزند باقر در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 180 مترمربع پلاک شماره 10275 اصلی واقع در قم 

بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی.)م الف4804(
11- رای شماره 139660330001009849 مربوط به پرونده کلاسه 1395114430001002008 خانم سیده 
معصومه نقوی فرزند سید نیازحسین در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 555/70 مترمربع پلاک شماره 

3965/1 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی.)م الف 4824(
12- رای شماره 139660330001010219 مربوط به پرونده کلاسه 1395114430001001058 آقای علی 
اصغر اکبری کجانی فرزند مهدی در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 120 مترمربع پلاک شماره 10875 
اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از ابوالقاسم فخارنیا 

و محمد دستان.)م الف 4808(
13- رای شماره 139660330001010384 مربوط به پرونده کلاسه 1395114430001002010 آقای محمد 
راستی فرزند محمدحسین در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 184/50 مترمربع پلاک شماره 10455 اصلی 

واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی.)م الف 4843(
14- رای شماره 139660330001010351 مربوط به پرونده کلاسه 1395114430001001566 خانم اکرم 
حاجی حسینی فرزند حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 215/81 مترمربع پلاک شماره 10650 

اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی.)م الف 4864(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی 
صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد 
منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و 
دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند 

بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: ۱396/۰6/۲6 تاریخ انتشار دوم: ۱396/۰7/۱۰
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002015843 شماره  رای   -1
1391114430002008948 آقای علی دل جاوید دیزج فرزند رحیم در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 61/64 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 1752- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

خریداری طی تفویض وکالت .)م الف 4734(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002015226 شماره  رای   -2
1391114430002009595 آقای عوضعلی اختیاری فرزند گل علی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 97/15 مترمربع 
پلاک شماره 304 فرعی از 1858 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی از آقای اکبر مولائی مالک مشاعی.)م الف 4738(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002016794 شماره  رای   -3
1396114430002000497 آقای قاسم کمالی راد فرزند حسین در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 107/38 مترمربع 
پلاک شماره 1 فرعی از 2263- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از طرف مروتعلی نجف پور .)م الف 4744(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002017166 شماره  رای   -4
در  فرزند حسین  اقتدار  ابراهیمی  عباس  آقای   1392114430002002086
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 93/24 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 2306 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از طرف آقای حسین زرین اقبال .)م 

الف 4764(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002002431 شماره  رای   -5
1391114430002004343 خانم حلیمه امیریان نوید فرزند علی بخش در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 48 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 2190 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی مورخ 1382/9/30 مع الواسطه از حسن خطیبی .)م الف 4754(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002029187 شماره  رای   -6
1391114430002004342 آقای محمد غلامی شکوهیان فرزند غلامحسین 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 48 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 2191 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم مبایعه نامه عادی برابر سند تفویض وکالت.)م الف 4748(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002010345 شماره  رای   -7
1391114430002015726 خانم معصومه ترنجد فرزند علی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 67/30 مترمربع 
پلاک شماره 1 فرعی از 2455 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از عبداله و اصغر و بتول و معصومه زرین اقبال و 

احمد قزوینی .)م الف 4814(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002015385 شماره  رای   -8
1391114430002018024 آقای رضا توبه لذا مالکیت چهاردانگ مشاع از 
ششدانگ آقای رضا توبه فرزند علی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 120  مترمربع پلاک شماره فرعی از 2321 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 

از صدیقه و فاطمه معصومی فرزند سید محمود .)م الف 4828(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002015383 شماره  رای   -9
1391114430002018023خانم خدیجه کولی وند لذا دو مالکیت مشاع از 
ششدانگ خانم خدیجه کولی وندی فرزند علی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین 

که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 120 مترمربع پلاک شماره فرعی 
از 2321 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از صدیقه و فاطمه معصومی فرزند سید محمد معصومی.)م الف 4834(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002017299 شماره  رای   -10
1393114430002000180 آقای قدرت الله چله ء دهاقانی فرزند حسن در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 76/74 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 2531 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی .)م الف 4848(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002012128 شماره  رای   -11
از  1391114430002015408 آقای محمد راثی فرزند علیقلی در قسمتی 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 55 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از 1765 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی مع الواسطه از حسینعلی برقعی و پری چهره برقعی .)م الف 4858(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف 
مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به 
توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: ۱396/۰6/۲6 
تاریخ انتشار دوم: ۱396/۰7/۱۰
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
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اجتماعی6
دوشنبه -دهم مهر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4389

واقعه کربلا نه یک حادثه بلکه یک دانشگاه بزرگ تربیتی است، 
واقعه ای که بسیاری از آموزه های دینی را در بر دارد لذا والدین 
برای تربیت عاشورایی فرزندان خود باید کارهایی را انجام دهند. 
 دانش بشری تاکنون توانسته است راه های زیادی برای اثر 

گذاشتن و اثر پذیرفتن در راستای رشد انسانی معرفی کند.
 نظریه های یادگیری اجتماعی یکی از نظریه هایی است که به 
نقش مشاهده و تقلید و الگوبرداری در یادگیری تاکید می کند. 
طبق این نظریه کودک یا نوجوان بر اساس ویژگی های شخصی 
و با فعالیت خود الگوی معینی را از میان الگوهای مختلف والدین 
و بزرگسالان انتخاب می کند. بر این اساس زمینه های محیطی 
و وراثتی از همان دوران کودکی تا بزرگسالی می توانند در رشد 
شخصیت انسان تأثیرگذار باشند، قرار گرفتن هر شخصی در 
محیطی سالم، همراه با زمینه وراثتی سالم، شخصیتی سالم را 
تحویل جامعه می دهد و این فرد به نوبه خود می تواند نقشی 
تأثیرگذار بر روی افراد دیگر داشته باشد. لذا توجه به تربیت 
فرزندان در داخل خانواده و هم زمان حضور آنان در محیط های 
اجتماعی مناسب، می تواند تأثیر تربیت فرزندان را چند برابر کند.
یکی از مسایل مورد توجه در بحث تربیت فرزندان که متناسب 
با فرهنگ اسلامی ما است، تربیت دینی فرزندان می باشد؛ در این 
میان واقعه کربلا نه یک حادثه بلکه یک دانشگاه بزرگ تربیتی 
است، واقعه ای که بسیاری از آموزه های دینی را در بر دارد، و 
ما می توانیم با الگو قرار دادن جریان عاشورا، گام های مؤثری در 
امر تربیت دینی کودکان و فرزندانمان برداریم. نگاه حضرت امام 
حسین)علیه السلام( به فرندان خود و فرزندان خواهر و برادر و 
حتی اصحاب و بالاتر از این در برخورد اولیه با دشمنانش آنهم 
در بحبوحه جنگ یک نگاه تربیتی بود. و این خود بزرگترین الگو 
برای والدین می باشد. زمانی که انگیزه و فکر کودك عاشورایی شده 
و از آرمان های حسینی الهام گرفت، در موقعیت های مختلف 

زندگی با ذهن فرد عجین شده و ظاهر می شود.
حتماً شما هم قبول دارید که اهل بیت)ع( در هر مسئله ای 
پیشتاز و الگو هستند و ما باید از سبک زندگی  آنان در زندگیمان 
استفاده کنیم. حالا شما می توانید از چند نکته ی تربیتی در 

سیره ی امام حسین)ع( استفاده کنید:
ابراز محبت به فرزندان

شاید این موضوع نظر شما را نیز به خود جلب کرده باشد 
که حتی کسانی که می گویند ما بچه دوست نداریم، به محض 
فرزند دار شدن عاشق و شیفته ی آن کودک می شوند و حاضرند 

جانشان را هم برای او بدهند. اما در اصول تربیتی آنچه مهم است 
ابراز این احساسات و نمایش این محبت هاست.

امام حسین)ع( به عنوان الگویی کامل در تربیت فرزند، با انجام 
رفتارهایی مانند در آغوش گرفتن، به سینه چسباندن، بوسیدن 
و حتی به کار بردن کلمات و واژه های زیبا سعی می کردند تا 

محبت خود را به فرزندانشان نشان دهند.
عبید الله بن عتبه تعریف می کند که روزی نزد امام حسین)ع( 
بودم که علی بن حسین)ع( که در آن زمان  کودک بود، وارد 
شد. حضرت)ع( او را صدا زدند و در آغوش گرفتند و به سینه 
چسبانیدند. میان دو چشمش را بوسیدند و سپس فرمودند: پدرم 

به فدایت باد، چقدر خوشبو و زیبایی! )1(
جعید همدان یکی از یاران امام حسین )ع( می گوید: روزی 
نزد حضرت حسین)ع( رفتم در حالی که او دخترش سکینه را بر 
سینه چسبانیده و نوازش می کرد . وقتی که وارد شدم، امام به 
همسرش فرمود: ای خواهر قبیله کلاب!  دخترت را از من بگیر. 

سپس با من در مورد انواع مردم به گفتگو نشست .)2(
تربیت با روش بصیرتی

این روش ارزش والایی دارد. بصیرت شناختی است که در 
مسئله تربیتی فرد باید شناخت صحیح نسبت به مسائل داشته 
باشد تا بتواند فرزندش را درست تربیت کند لذا، اموری چون 

شناخت صحیح از انسان، یا زن و فلسفه حجاب او، یا محرم و 
دلیل عزاداری و هدف امام حسین از قیام در این ماه و… که در 
صورتی یک مادر یا پدر می تواند به کودک خود این مسائل را 
آشنایی بدهد که خود بر آنها آگاهی و شناخت جامع و کاملی 
داشته باشد و به تشخیص خود بتواند کودک را نیز شناخت 
بدهد. بیان اموری چون احکام روابط زن و مرد پس از بلوغ، احکام 
محرم و نامحرم و تمامی این امور باید اول توسط والدین بررسی و 
شناخته شود و سپس بر طبق فهم و درک کودک خلاصه شده 

و به او فهمانده شود.
 قصه گویی به عنوان روشی کارآمد  

قصه گویی یک روش بسیار کار آمد در زمینه تربیت کودک 
محسوب می شود و کار تربیت کودک با این عمل ) که برای 
کودک بسیار شیرین است(،بسیار آسان می شود چراکه خصوصا 
کودکان اشتیاقی به نصیحت شنیدن ندارند و اگر این کار را با 
قصه گویی برای آنها انجام دهیم آنها به شدت تأثیر می پذیرند و 
نیز قصه گویی باعث تفکر کردن کودک می شود و کودک ذهن 

خود را کامل در اختیار قصه گو قرار می دهد .
 نقش الگویی در تربیت فرزند

دوره کودکی و نوجوانی در تربیت اسلامی بسیار حائز اهمیت 
است. شکی نیست که اقدام والدین  در شروع وظیفه ی تربیت 

دینی فرزندشان از سنین پایین، کودک را آماده می کند که 
عقیده و ایمان به »الله« تعالی در روانش رشد کند. باید از کودکی 
زمینه در کودکان برای رشد دین در اذهانشان پایه گذاری شود.

کودکان و نوجوانان در تقلید پذیری شهره اند و آنها بسیاری 
از رفتار ها از طریق تقلید کردن از والدین و دیگران می  آموزند. 
ثابت شده کودکان و نوجوانان بیشتر از طریق مشاهده از اعمال 
و رفتار والدین و اطرافیان خود الگو می گیرند و آنها با مشاهده 
اعمال نیك عبادت و نماز والدین به این کار می پردازند و به تقلید 

و تکرار آن رفتار ها مبادرت می ورزند.
مثلا برخی افراد عبادت و نماز کودکان را برای آنان به منزله 
سرگرمی می دانند و آن را فاقد ثواب و اجر الهی می دانند در 
حالی که چنین نیست و قطعا عبادت در کودکی حسناتی را 
به دنبال دارد.پس خوب است که بدانیم عبادت و نماز خواندن 
کودکان، آنان را در پیشگاه خداوند مأجور می گرداند و رغبت 
بیشتری برای انجام عبادت خواهند داشت و از طریق دیگر انجام 
عبادت ها در کودك موجب ملکه شدن آنها می گردد و باعث می 
شود که در دوران بزرگسالی عبادت را به آسانی و به خوبی انجام 
دهند اما آنان که هنگام بلوغ نماز ننموده اند عبادتی نکرده اند بعد 
از بلوغ انجام این کار برای آنها بسیار دشوار خواهد بود پس اگر 
بخواهیم کودکان افرادی مفید مومن و نماز خوان باشند باید از 
دوران کودکی با عبادت و نماز خو بگیرند و این دوره برای آموزش 

و ترغیب آنان بهترین دوران است.
شادی و تفریح را چاشنی آموزش های دینی کنید

لازم است دین و آموزش مسائل دینی ) با توجه به روحیه و 
درک و فهم بچه ها ( بیشتر فرح بخش و روح افزا باشد تا جدی 
و غمگین . کودک خود را کمک کنید تا تصور خود را از خلقت 
جهان نقاشی کند یا به صورت یک داستان درآورد و یا اینکه 
ذهنیت خود را از بهشت ترسیم کند . می توانید بر اساس داستان 
هایی که در این باب وجود دارد نمایشنامه ای ترتیب دهید و 
بازی کنید . اگر چنین کارهایی را بلد نیستید می توانید از سی 

دی ها و نوارهای موجود در بازار کمک بگیرید .
پی نوشت ها :

1- کفایة الاثر، ص 234; معجم رجال الحدیث، ج 12، ص 
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2- ترجمة الامام الحسن علیه السلام، ص 159 . 
منابع : رهروان ولایت/  وبلاگ تربیت فرزند و موفقیت در 

زندگی

معاون شهردار قم خبر داد؛

صدور 300 اخطار کتبی به کارگاه های ناایمن 
شهر قم

 معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم با تأکید بر همکاری بین دستگاهی 
بر نظارت بر ایمنی کارگاه ها از صدور اخطار کتبی برای 300 کارگاه در شهر قم خبر داد. 
سید امیر سامع ظهر پنجشنبه در جلسه کمیته ایمنی در که در سالن جلسات اداره 
کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی قم برگزار شد، با تأکید بر اهمیت بازنگری در امنیت 
کارگاه های سطح شهر، اظهار کرد: وضعیت بسیاری از کارگاه های سطح شهر قم از لحاظ 
استاندارهای ایمنی بسیار نامناسب است. معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری 
قم بر همکاری اتاق اصناف درنظارت بر استاندارهای امنیتی کارگاه های شهر قم تاکید 
کرد و افزود: تائید ایمنی از سوی آتش نشانی باید به عنوان یکی از شروط تمدید مجوز 
کارگاه ها مورد توجه قرار بگیرد که برای این کارنیاز به همکاری اتاق اصناف وجود دارد. وی 
تأیید آتش نشانی را برای جلوگیری از وقوع حوادث غیرمتقربه الزامی برشمرد و تصریح 
کرد: تنها در منطقه 7 شهرداری قم 300 واحد کارگاهی برای رعایت نکردن شرایط ایمنی 
اخطار کتبی دریافت کرده اند اما هیچ اقدام عملی هنوز صورت نگرفته است. سامع همکاری 
بین دستگاهی را لازمه ساماندهی این واحدهای غیرمجاز و غیر ایمن برشمرد و افزود: 
سازمان آتش نشانی شهرداری قم بارها آمادگی خود را برای نظارت بر ایمنی این واحدها 
اعلام کرده است چرا که در صورت وقوع حادثه این سازمان آتش نشانی است که باید 
وارد میدان شود. معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم بر آموزش دارندگان 
واحدهای کارگاهی نیز تأکید کرد و گفت: آموزش های لازم در رابطه با چگونگی مواجهه 
با حوادث و همچنین اقدامات پیشگیرانه نیز از دیگر مواردی است که سازمان آتش نشانی 

می تواند به آن ورود کند.

فرماندار قم  خبرداد

فعالیت ۵00 واحد اقامتی بدون مجوز در قم 
فرماندار قم از پلمب 115 خانه مسافر غیرمجاز و فعالیت 500 واحد اقامتی بدون مجوز 

در قم خبر داد. 
رضا سیار ظهر پنجشنبه در جلسه کمیته ایمنی در که در سالن جلسات اداره کل تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی قم برگزار شد با اشاره به آتش سوزی شب گذشته در انبار چوب واقع 
در میدان سعیدی، اظهار کرد: وجود این گونه انبارها در هسته مرکزی شهر می تواند در 
صورت وقوع حادثه خسارات جانی و مالی بسیاری را به همراه داشته باشد و لازم است که 
در این زمینه تصمیم گیری شود. فرماندار قم از مصدومیت 9 نفر در این آتش سوزی خبر 
داد و افزود: تعیین کاربری زمین ها باید مشخص شده باشد و ضمانت اجرایی داشته باشد، 
واحدهای مزاحم و کارگاه ها بر اثر سهل انگاری زمینه وقوع حوادث را در هسته مرکزی 
شهر ایجاد می کنند. وی بر ضرورت ریشه یابی، رسیدگی و هماهنگی بین دستگاه ها در 
رابطه با ساماندهی این واحدها تأکید کرد و گفت: لازم است که واحدهای پرخطر و آلاینده  
با رسیدگی شهرداری قم به خارج از هسته مرکزی شهر قم منتقل شوند و برای این کار 
همکاری دستگاه های مختلف لازم است. سیار از تعطیلی 115 خانه مسافر در 2 ماه 
گذشته در استان قم خبر داد و تصریح کرد: 500 واحد اقامتی غیر مجاز دیگر با ظرفیت 
15 هزار تخت اقامتی و پذیرایی نیز در قم وجود دارد که باید نسبت به مشخص شدن 
وضعیت این واحدها هم اقدام شود. فرماندار قم از کمبود 12 هزار تخت اقامتی در استان 
قم خبر داد و افزود: اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم موظف است 

از لحاظ ایمنی و استحکام واحدهای ایمنی را مورد بررسی قرار دهد.
وی تأیید صلاحیت از سوی نهادهای امنیتی و انتظامی را هم از شروط دیگر صدور 
مجوزهای بهره برداری نام برد و گفت: ورود بخش خصوصی و حمایت بانک ها می تواند 
سبب ورود سرمایه گذارن برای ایجاد تسهیلات گردشگری در قم شده و کمبود واحدهای 

اقامتی را جبران کنند.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم  تاکید کرد

لزوم ورود دستگاه انتظامی و قضایی در 
ساماندهی مراکز اقامتی غیرمجاز 

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم بر لزوم ورود دستگاه انتظامی و 
قضایی در ساماندهی مراکز اقامتی غیرمجاز استان قم تأکید کرد. 

عیسی رضایی ظهر پنجشنبه در جلسه کمیته ایمنی در که در سالن جلسات اداره کل 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی قم برگزار شد، از وجود 500 واحد اقامتی غیرمجاز در استان قم 
خبر داد و اظهار کرد: با بهبود شرایط ورود سرمایه گذاران به عرصه گردشگری وتسهیل 
احداث ساخت و ساز واحدهای اقامتی استاندارد می توان از فعالیت این واحدهای غیرمجاز 
جلوگیری کرد. مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم با اشاره به نیاز به 
بهسازی و استحکام برخی از واحدهای اقامتی، افزود: این مسئله به همکاری دستگاه های 
ذی ربط نیازمند است. وی از آمادگی این اداره کل برای بازدید ایمنی از واحدهای اقامتی 
خبر داد و تصریح کرد: وجود واحدهای اقامتی از نگرانی های اداره کل میراث فرهنگی و 
گردشگری است که بارها پیش از این هم به آن اشاره شده بود. رضایی نظارت بر این 
واحدها را نیازمند ورود دستگاه های انتظامی و قضایی دانست و تأکید کرد: در صورتی که 
این واحدها به حال خود رها شوند با زیاد شدن حوادث در این مراکز ذهنیت بدی در 
مسافر ایجاد شده و می تواند بر ورودی مسافر به قم تأثیر منفی داشته باشد. مدیرکل میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم در رابطه با آمار نهایی مصدومان و فوتی های 
حادثه انفجار خانه مسافر مهتاب نیز افزود: 6 فوتی و 15 مصدوم در اثر این حادثه به 
جای ماند که اجساد زائران غیر ایرانی فوت شده در این حادثه امروز به کشورهای خود 

بازگردانده می شود.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی قم خبر داد؛

سهم ۴0 درصدی اصناف از آتش سوزی های قم
 مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: 40 درصد حوادث 
آتش سوزی قم در اصناف رخ می دهد که 70 درصد آنها تلفات جانی و مالی به همراه 

داشته است. 
عباس جعفری ظهر پنجشنبه در جلسه کمیته ایمنی در که در سالن جلسات اداره 
کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی قم برگزار شد، با اشاره به آتش سوزی شب گذشته انبار 
چوب در میدان سعیدی، اظهار کرد: شب گذشته در ساعت 20 و 30 دقیقه شب حریق 
انبار چوب به سازمان آتش نشانی مخابره شد و بعد از سه دقیقه تیم های آتش نشانی در 
صحنه حضور پیدا کردند. مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم از 
تخلیه مسجد رضایی که جنب انبار چوب بود در همان دقایق اولیه وقوع آتش سوزی خبر 
داد و افزود: مسجد رضایی دچار دود گرفتگی شده بود که با تخلیه به موقع از عزاداران 
حسینی)ع( ازافزایش مصدومان احتمالی جلوگیری شد. وی ادامه داد: بعد از 2 ساعت و 
نیم آتش سوزی به طور کلی محار شد و تا ساعت چهار بامداد نیز لکه گیری به طول 
انجامید. جعفری با اشاره به اینکه از نفوذ آتش به محل نگهداری لاستیک ماشین که 
جنب انبار چوب بود جلوگیری شد، تصریح کرد: در این عملیات 70 نفر از نیروهای آتش 
نشانی حضور داشتند که از این تعداد 6 نفر مصدوم شدند. مدیرعامل سازمان آتش نشانی 
و خدمات ایمنی شهرداری قم از آتش سوزی های متعدد در اصناف خبر داد و گفت: 40 
درصد حوادث آتش سوزی در اصناف رخ می دهد که70 درصد آنها تلفات جانی و مالی 
به همراه داشته است. وی از لزوم نظارت های ایمنی و ارائه آموزش ها برای جلوگیری از 
آتش سوزی های اصناف گفت و افزود: همکاری اتاق اصناف  در این امر ضرورت دارد و 
برای صدور و تمدید مجوز ها باید ایمنی های کارگاهی مورد نظر قرار بگیرد. جعفری به 
وقوع انفجار گاز در خانه مسافر مهتاب هم اشاره کرد و گفت: در این حادثه نیز 7 دستگاه 
خودروی آتش نشانی به همراه 50 نیروی آتش نشان به محل اعزام شدند و بعد از پنج 
ساعت و نیم توانستند آتش را محار کنند.  مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شهرداری قم از 6 فوتی این حادثه هم یاد کرد و افزود: علت اصلی حادثه بعد از 
بررسی ها نشت گاز شهری و رسیدن به منبع شعله زنه  تشخیص داده شد. وی از نبود 
ایمنی در برخی واحد های اقامتی هم ابراز نگرانی کرد و گفت: مکاتبه های بسیاری با 
اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری نیز صورت گرفته برای بازدید از این 
واحدها اعلام آمادگی شده بود. جعفری افزود: اتاق اصناف و اداره کل میراث فرهنگی باید 
برای تمدید مجوزها از این سازمان استعلام کنند تا نظارت ها صورت بگیرد تا از حوادث 

احتمالی جلوگیری شود.

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد

تقدیر از سرعت عمل آتش نشانی در حادثه 
میدان سعیدی

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم از حضور به موقع و فداکاری عوامل آتش نشانی قم 
در اطفا حریق یک واحد چوب بری در میدان سعیدی تقدیر کرد. 

به گزارش روابط عمومی شورای اسلامی شهر قم، محمود مسگری که در محل حادثه 
آتش سوزی کارگاه چوب بری واقع در میدان سعیدی حضور یافته بود حضور به موقع 
آتش نشانی و همکاری کامل ماموران شهرداری منطقه هفت را موجب جلوگیری از 

خسارت های گسترده به اماکن مجاور محل آتش سوزی دانست.
وی از هوشیاری مسؤولان هیأت مسجد رضائیه که به سبب آموزش های ارائه شده قبل 
از ایام عزاداری سرور و سالار شهیدان آماده همکاری با آتش نشانی و نیروهای امدادی و 

تخلیه به موقع مسجد بودند، تشکر کرد.
عضو شورای اسلامی شهر قم، تقویت آتش نشانی قم و خرید تجهیزات جدید و به روز را 
امری اجتناب ناپذیر دانست و در کنار لزوم فرهنگ سازی و نظارت هرچه بیشتر بر اماکن 
در معرض خطر آتش سوزی، آگاهی بخشی هرچه بیشتر مردم را در آستانه فصل پائیز 

و زمستان خواستار شد.

چگونه فرزندمان را حسینی تربیت کنیم ؟

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم  خبرداد

کاهش تعداد و شدت حوادث کار در قم
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم گفت: طی سال های اخیر با اقدامات انجام 

شده شاهد کاهش تعداد و شدت حوادث کار در این استان بودیم.
مصطفی کاویانی با اشاره به کاهش آمار حوادث کار در استان قم اظهار کرد: طی سال های 
اخیر آمار افرادی که برای حوادث کار مراجعه کردند، کاهش پیدا کرده است، همچنین 
در این مدت کاهش شدت حوادث کار را در استان قم شاهد بودیم و تعداد فوتی های این 
حوادث کاهش پیدا کرده است. وی ادامه داد: کمیته ایمنی را در استان قم تشکیل دادیم 
که جلسات این کمیته به صورت مستمر برگزار می شود و مسائل کلی استان در زمینه 
ایمنی در این کمیته مورد بحث قرار می گیرد. مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان 
قم افزود: برخی از حوادثی خارج از شمول قانون کار همچون انفجار در خانه مسافر آفتاب 
را هم پیگیری کردیم، در این حادثه 6 نفر جان خود را از دست دادند که چهار نفر از کشته 
شدگان از زائرین عراقی بودند. کاویانی با اشاره به تلاش اداره کار قم برای ارتقاء ایمنی در 
این شهر اظهار کرد: مواردی همچون ایمنی پارک ها و اماکنی که امکان سقوط اشیاء در 
آنجا وجود دارد، در کمیته ایمنی استان قم مطرح می شود و سعی کردیم که ضریب ایمنی 
را در استان قم بالا ببریم. وی ادامه داد: ضریب ایمنی در استان قم طی سال های اخیر بالا 
رفته است، اما قم هنوز استان نخست در بحث ایمنی در کشور نیست. در گذشته استان 
قم جزو آخرین استان ها در زمینه ایمنی در کشور بود و توانستیم که ضریب ایمنی را در 
این استان ارتقا بدهیم، اما هنوز جای کار در این زمینه وجود دارد. مدیرکل تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی استان قم خاطرنشان کرد: اگرچه که نمی توان جلوی تمام حوادث را گرفت 
و آمار حوادث را صفر کرد، اما حتی یک وقوع یک حادثه در استان برای ما اسفناک است 
و تلاش کردیم که تکرار حوادث و ضریب شدت آن را در قم کاهش بدهیم، اگرچه که این 

حجم از کاهش حوادث در استان هنوز رضایت ما را جلب نکرده است.  

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان قم:

شاخصه های دینی باید در فضای دانشگاهی 
ترویج شود

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان قم با اشاره به جایگاه شهدای مدافع حرم گفت: این 
جوانان از ولایت و ارزش های دین دفاع کردند و اکنون وظیفه ما است که فضای دانشگاه ها 
را به سمتی ببریم که مطابق با شاخص های دین اسلام باشد. محمدرضا یوسفی با اشاره به 
دیدار با خانواده شهید مدافع حرم محمود هاشمی اظهار کرد: با حضور در خانه این شهید 
از جان گذشته با آرمان ها و اهداف او بیعت می کنیم و امیدواریم نسل های جوان ما بتوانند 
راه شهدا را ادامه بدهند. وی تاکید کرد: شهدای مدافع حرم در اوج پاکی و معصومیت 
و مظلومیت برای دفاع از کیان اسلام ناب محمدی به جبهه های نبرد حق علیه باطل 
رفتند. وی افزود: تجدید میثاق با آرمان های بلند شهدا از مهمترین رسالت های مسئولان 
فرهنگی و علمی و دانشگاهی است که کمیته شهدای دانشجوی استان نیز در این راه گام 
بر می دارد و حضور در خانواده معظم شهدای مدافع حرم نیز در این راستا است. رئیس 
دانشگاه آزاد اسلامی استان قم بیان کرد: این جوانان از ولایت و ارزش های دین دفاع 
کردند و اکنون وظیفه ما است که فضای دانشگاه ها را به سمتی ببریم که مورد رضایت 
آن ها و مطابق با شاخص های دین اسلام باشد. وی تاکید کرد: زمانی که در منازل شهدا به 
خصوص شهدای مدافع حرم حضور پیدا می کنیم استفاده ها و بهره های فراوانی از منش و 
شخصیت این شهدا و خانواده  آن ها می گیریم. یوسفی ضمن گرامیداشت یاد و خاطر تمام 
شهدای مدافع حرم خاطرنشان کرد: کمترین اقدامی که می توانیم به پاس خون شهدای 

مدافع حرم انجام دهیم تجلیل از خانواده این دلاورمردان غیور است.

رئیس کانون کارآفرینی استان قم: 

منابع مالی قم جذب استان های دیگر می شود
رئیس کانون کارآفرینی استان قم گفت: منابع مالی زیادی در استان وجود دارد، ولی این 
منابع جذب استان های دیگر می شود. حمیدرضا عالمی با اشاره به نقش این کانون اظهار 
کرد: کانون کارآفرینی به دنبال به حرکت درآوردن سرمایه های خاموش برای پویایی استان 
است، منابع مالی زیادی در استان قم وجود دارد، ولی این منابع جذب استان های دیگر 
می شود. وی ادامه داد: باید سرمایه های خاموش را در استان قم شناسایی و فرش قرمز 
را برای سرمایه گذاران پهن کنیم، همچنین باید به دنبال جذب سرمایه گذاران از خارج 
از استان قم باشیم، باید نگرشمان به سرمایه گذاران دقیق باشد. رئیس کانون کارآفرینی 
استان قم افزود: مواردی از سرمایه گذاری خارجی در استان وجود دارد و کانون کارآفرینی 
می تواند از طریق کمیسیون های خودش، سرمایه ها را به استان قم جذب کند، دو مرکز 
مشاوره در زمینه کارآفرینی در استان به وجود آمده است و طرح های کارآفرینی در این 
مراکز مورد ارزیابی قرار می گیرد. عالمی، فرهنگ کارآفرینی را مورد نیاز جامعه دانست و 
تصریح کرد: باید آموزش کارآفرینی به کودکان از سنین پایین را در دستور کار داشته 
باشیم و این مساله شدنی است و باید به این سمت حرکت کنیم. وی ادامه داد: باید 
بنگاه های اقتصادی به امکانات مورد نیاز در زمینه فناوری اطلاعات تجهیز شود، نخبگان 

خوبی در استان قم داریم و باید این نخبگان را به سمت بازار کسب و کار هدایت کنیم.

دبیر شورای فرهنگ عمومی کشور گفت: فرهنگ عمومی در 
سال های گذشته ضعیف شده و باید نهضت بالندگی فرهنگ 
عمومی در کشور محقق شود.  سید محمدرضا موالی  زاده روز 
پنجشنبه در نشست صمیمی با جمعی از فرهیختگان فرهنگ و 
هنر و فعالان قرآنی قم در اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی این 
استان، افزود: شورای فرهنگ عمومی تبدیل به شورای فرهنگی 
شده که مسائل ریز و درشت در آن مطرح می شود؛ تلاش بسیاری 
برای پربار بودن شورا شده، ولی نتیجه درخور و مناسبی حاصل 

نشده است.
وی اضافه کرد: رویکردمان در این شورا باید از کمیت گرایی به 
کیفیت گرایی، از شکل گرایی به محتواگرایی و از وظیفه گرایی به 
نتیجه گرایی تغییر کند. وی با تاکید بر این که وجوه منفی شورای 
فرهنگ عمومی باید حل شود، بیان کرد: در حال حاضر اکثر اعضای 

شورای فرهنگ عمومی کشور ارتباط کمتری با اصحاب فرهنگ و 
هنر دارند و در برنامه جدیدی که در حال تدوین است نقش اصحاب 
فرهنگ و هنر در این شورا، ارزشمند و جدی در نظر گرفته شده 
است. موالی زاده ادامه داد: فرهنگ عمومی فرهنگ مردم است که 
با دستور حاصل نمی شود بلکه ضمانت آن غیر اجباری، اجتماعی 
و باورداشتن است که باید در جان و ضمیر انسان بنشیند و در 
رفتارش تجلی یابد. وی تصریح کرد: کاهش آسیب های اجتماعی، 
حل مشکلات، افزایش سرمایه اجتماعی و معنوی دغدغه شورای 
فرهنگ عمومی است که امیدواریم با تعامل اعضای شورا با اصحاب 
فرهیخته فرهنگ و هنر نتایج خوبی حاصل شود. وی با بیان این 
که شورای فرهنگ عمومی کشور 10 هزار عضو دارد، بیان کرد: این 
شورا ظرفیت قابل توجهی دارد که می تواند در کشور موج اجتماعی 

و معنوی سازنده ای ایجاد نماید.

موالی زاده تاکید کرد: نگاه ما به فرهنگ نباید نگاهی تزیینی، 
حاشیه ای و دسته چندم باشد، بلکه برای سامان دادن حتی مباحث 
اقتصادی نیز نیازمند فرهنگ سازی هستیم. وی ادامه داد: پیش نیاز 
اقتصاد مقاومتی؛ فرهنگ کار جمعی، تعاون، مصرف بهینه، توجه به 
مصرف کالای ایرانی، تولید کالای ایرانی باکیفیت و کارآفرینی است 
که باید در جامعه نهادینه شود و نقش یک هنرمند در این راستا 
بسیار موثر و ممتاز است. وی با تاکید بر این که باید فاصله منافع 
شخصی تا ملی را به حداقل برسانیم، گفت: هم اکنون در دوران 
گذار از سنتی به مدرنیته هستیم که حس فردگرایی در جامعه 
افزایش می یابد و باید در چنین دورانی فرهنگ ارتباط عاطفی افراد 
با یکدیگر تقویت شود. دبیر شورای فرهنگ عمومی کشور با بیان 
این که مسئولیت پذیری اجتماعی رویکرد جدید شورای فرهنگ 
عمومی کشور است، گفت: اگر کشور بخواهد از این پیچ تاریخی 

عبور کند، نیازمند مشارکت همگانی است که در این مشارکت باید 
به اصالت فرد و جمع توجه شود. وی ادامه داد: آثار هنری باید حاوی 

پیام فرهنگ عمومی و اثربخش باشد تا نتیجه گرایی حاصل شود.
وی تصریح کرد: فرهنگ گفت و گو، دوستی، تبعیت از حق، 
توجه به حقوق شهروندی و فرهنگی که می تواند برای بالندگی 

کشور موثر باشد باید مورد توجه واقع شود.
موالی زاده، ظرفیت های قم برای ایجاد فرهنگ عمومی در 
کشور را بالا برشمرد و بیان کرد: با توجه به وجود حرم حضرت 
معصومه)س( در شهر قم، مرکز فقاهت، علم و خردورزی باید از این 

شهر سامان یابد و به سراسر کشور صادر شود.
وی خطاب به هنرمندان گفت: شما موتور متحرکه بالندگی 
فرهنگ عمومی در کشور هستید و می توانید یک بنیان برای ارتقا 

و بالندگی فرهنگ عمومی در جامعه برپا نمایید.

دبیر شورای فرهنگ عمومی کشور: 
نهضت بالندگی فرهنگ عمومی در کشور محقق شود 






